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I alt 330 juniorer og voksne deltog i landsteltlejren ved Glumsø og havde en 
dejlig weekend med forkyndelse, bålhygge og lejraktiviteter

Børn hørte om Helligånden

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

225 juniorer, 99 ledere, 6 
ungledere og det born-
holmske band Facedown 
indtog i pinsen Næsbycen-
tret ved Glumsø og holdt 
landsteltlejr med LM Kids.

Og det er glade ledere, 
der ser tilbage på en week-
end under primitive forhold.

”Det har været en fan-
tastisk oplevelse. Vi har 
haft en super landsteltlejr,” 
fortæller Else Wiwe, der er 
konsulent i LM Kids.

Andreas Peters-Lehm 
holdt bibeltimer om Hellig-
ånden, og Hans Jørn Øster-
by stod for festaftenen.

Læg dertil en masse glad 
sang og musik, fællesskab, 
højt humør, bålhygge, leg, 
GPS-løb, slagmark og Bau-
Wau samt et fantastisk 
pinsevejr.

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

I sin formandsberetning 
forud for Indre Missions 
(IM) Landsmøde den 1. juni 
efterlyser valgmenigheds-
præst Hans-Ole Bækgaard, 
at initiativerne i bevægelsen 
fremover i højere grad kom-
mer nedefra. IM’s ledelse vil 
gerne støtte lokale initiati-
ver, men de lokale samfund 
kan ikke regne med, at man 
centralt vil ansætte medar-
bejdere til opgaverne.

”Jeg drømmer om, at 
lægmandsarbejdet og 
lægmandsvidnesbyrdet 
kommer til at fylde endnu 

Hans-Ole Bækgaard drømmer om en ny og sund kaldsbevidsthed

IM-formand: Lægmanden skal fylde mere

”Som jeg læser Indre Mis-
sions historie, kom livet i 
græsrodsbevægelsen ikke 
mindst til udtryk ved, at 
nogle personer på lokalt 
plan blev grebet af evange-

og tog initiativ til konkrete 
evangeliserende og diako-
nale tiltag.” 

”Engagementet kom ’ne-
denfra’, og man forventede 
ikke, at ledelsen serverede 
tiltag eller resurser ’oppe-
fra’,” skriver han.

Kald til tjeneste
Hans-Ole Bækgaard mener, 
at ordet ”kald” betød noget 
særligt i denne vækkel-

sestid.
”Man talte ikke blot om 

et kald til at høre evange-
liet og være en Jesus-ef-
terfølger med hele sit liv, 
men også om et kald til en 
tjeneste for kortere eller 
længere tid. Jeg oplever, 
at vi trænger til en sund 
kaldsbevidsthed - og et 
fornyet fokus på, hvordan 
den tilegnes på baggrund 
af forkyndelsen,” udfordrer 
han.

”I Indre Mission har vi det 
positive problem, at der er 
så mange missionsmulig-

for tiden har resurser til at 
løfte.”

inspiration      nærvær      holdning
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  Gud Hellig-
ånd ønsker i dag, 
at mennesker skal 
møde Jesus. At de 
skal møde ham 
selv  

af Birger Daniel Petersen
side 2

  Forfatteren 
Mike Beaumont 
har en fantastisk 
evne til at skrive 
kort, præcist og 
enkelt. Jeg synes, 

aha-oplevelser i 
Lohses Bibelguide 
og gode sammen-
fatninger af bud-
skabet i forskellige 
bibelske beretnin-
ger

af Rasmus B. Houler
side 12

  Myndigheder-
ne i Danmark ken-
der ikke Jesus. Det 
er svært for mig at 
forstå. Men jeg vil 
hellere bo her end 
i et muslimsk land, 
for her bliver man 
da ikke slået ihjel, 
fordi man tror på 
Jesus

af Adam
side 11

Gud elsker os – selvfølgelig! 
Gud er der for os – selvfølgelig!
Gud tilgiver os – selvfølgelig!
Gud vil  frelse os – selvfølgelig!
Man bliver Guds barn i dåben – selvfølgelig!
Vi tror på det, der står i bibelen – selvfølgelig!
Når vi dør, kommer vi i himlen – selvfølgelig!
Vi skal mødes med vore kære i himlen – selvfølgelig!

Gad vide, hvor mange af os, der ender som selvfølge-lig , 
fordi alt det, der er alt andet end selvfølgeligt, er blevet så selvfølgeligt for os?? 

Anne Christine Pedersen

mere i IM. I et eller andet 
omfang er vi påvirket af den 
gængse holdning, der ikke 
sjældent præger samfund 
og kirkeliv, at man forven-
ter,  at ’de professionelle’ 
gør arbejdet. Det skaber en 
usund passivitet,” skriver 
han i årsberetningen, der 
blev offentliggjort i Indre 
Missions Tidende i sidste 
uge.

I pagt med historien
IM-formanden mener, at 
han med denne drøm er 
helt i overensstemmelse 
med Indre Missions historie 
i årtierne omkring forrige 
århundredeskifte.

”Jeg drømmer om, at læg-
mandsarbejdet og læg-
mandsvidnesbyrdet kom-
mer til at fylde endnu mere 
i IM,” siger formanden, Hans 
Ole Bækgaard.



02 Nr. 11 | 1. juni 2012

Benny Lauridsen; Vi glæder os rigtig 
meget til at arbejde i en anden kultur 
med at forkynde Guds ord til mennesker

AF BIRGER DANIEL PETERSEN 

VICEGENERALSEKRETÆR I LM

BDP@DLM.DK

Hvad er essensen af vores 
kald i LM?

Vi, der hører til i LM, har en 
opgave, som rydder dagsor-
dener for alle andre sager: 
at mennesker møder Jesus. 
Ja, at mennesker møder 
ham selv.  Del-kald og del-
opgaver må vi også være tro 
i. Men skæres der til benet, 
skal vi rundt om det, der er 
essensen, så er vores op-
gave at føre mennesker ind i 
et møde med Jesus. 
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Mennesker skal møde Jesus selv
Etableres det møde, altså 

kommer mennesker til at 
møde Jesus, så sker der no-
get. For et menneske, som 
møder ham selv, bliver klar 
over, at Jesus virkelig har 
betydning. For det enkelte 
menneske. For alle. Enten 
fører mødet til, at menne-
sket bøjer sig for ham i tak 
og tilbedelse. Mennesket 
ser, hvad korset, hvad frel-
sen i Jesus bringer med sig, 
hvad den tomme grav bety-
der. Det ser, hvilken rigdom 
det er at få det godt med 
Gud. Denne virkelighed luk-
kes man ind i, fordi Jesus er 
blevet ens frelser. 

Eller også fører mødet til, 
at mennesket vender ryggen 
til og vælger ikke at have 
med Jesus at gøre. 

Virkeligheden for mange i 
LM er, at de mødte ham selv. 

tingene i deres liv. Meninger 
og synspunkter blev korri-
geret. Det, der virkelige be-

For mange betød mødet 
med ham en ny livskurs. Det 
rykkede rundt på, hvad der 
er meningen med det hele. 

At have det godt med Je-
sus påvirkede hele livs-ho-
risonten. Han var med, når 
der skulle vælges uddan-
nelse, livskald, ægtefælle, 
bopæl. Han var med, når 
hjemmets tidsplaner skulle 
aftales. Ønsker om at være 

en naturlig placering. Jesus 
var med, når budgetter blev 
lagt, og når månedsregn-
skabet blev ordnet. Når 
andagtslivet skulle aftales. 
Hvorfor? Fordi det at møde 
Jesus, det at leve med ham, 
er det bedste af alt.

Hvem kan etablere det 

møde? Det kan bare Gud 
Helligånd. Han kan føre 
mennesker derhen, hvor de 
møder Jesus. Gud Hellig-
ånd kan etablere og bevare 
dette livsfællesskab mellem 
Jesus og mennesker, så det 
at møde Jesus, det at møde 
ham selv, sker. 

Gud Helligånd er iblandt 
os. Han arbejder, han gør 
sin gerning. Han vil gerne 
gøre Jesus stor og herlig for 
mennesker. Vi, der ønsker, 
at vi selv må blive bevaret i 
livsforbindelse med Jesus, 
og vi, der ønsker, at mange 
skal møde Jesus, må tage 
denne virkelighed med ind i 
vores bønsliv.

Er der fremtid i denne 
sag? 

Ja! For Gud Helligånd 
ønsker i dag, at mennesker 
skal møde Jesus. At de skal 
møde ham selv.

essens;

To nye missionærpar til Tanzania
To familier er i gang med forberedelserne. De rejser til Tanzania først i januar 2013 

Iben og Benny Lauridsen rejser til Tanzania sammen med bør-
nene Benjamin og Clara. Han er landbrugsuddannet og skal 
være teamleder for evangelisationsatbejdet blandt nomade-
stammer og desuden undervise i kvægbrug. Hun er lærerud-
dannet og skal blandt andet undervise børn i kristendom.

LM-missionskonsulent i   
bestyrelsen for DMR-U
Missionskonsulent Anker Nielsen blev den 8. maj med-
lem af bestyrelsen for Dansk Missionsråds Udviklingsaf-
deling (DMR-U),

DMR-U forvalter den miniprogrampulje under Danida, 
hvor missionsorganisationernes samarbejdspartnere 

lejligheder fået bevilget støtte ad den vej, blandt andet til 
uddannelsesprojektet Project Future i Cambodja og Mto-
ni for udviklingshæmmede børn i Tanzania.

DMR-U forvalter også en lille nødhjælpspulje.

Skjøtt, der er generalsekretær i Israelsmissionen.           
 kl

To LM-ansatte fejrer 
25 års jubilæum
To af de ansatte i LM - Ejler Nørager Andersen og Anker 
Nielsen - kan fejre 25 års jubilæum den 15. juni.

Ejler Nørager Andersen er uddannet fra LM’s Missions-
skole i 1987 og har siden 1988 været prædikant i LM på 
landsplan. Fra 2000 har han været afdelingsmissionær i 
Sønderjylland på 50 procent og de sidste to år frimenig-
hedspræst i Sønderjyllands Frimenighed. Fra 1. januar 
2013 stopper hans landsansættelse, og han fortsætter 
som fuldtidsansat i Sønderjyllands Afdeling.

Anker Nielsen er også uddannet på LM’s Missionsskole 
i 1987 og har taget en mastergrad i teologi fra Fjellhaug 
Skoler i Oslo. Fra 1989 var han LM-missionær i Tanzania, 

-
drerarbejde i LM. Siden 2003 har han været missions-
konsulent - nu med særligt ansvar for Peru, nye lande og 
missionærers uddannelsesmuligheder. 

                  kl

Bente og Per Jerup skal arbejde ved Soma Biblia i Dar es Sa-
laam. Han som leder af salg og distribution - hendes opgaver er 

har været selvstændig i 15 år. Hun er uddannet boghandler og 
har de seneste fem år arbejdet som sognemedhjælper.

»



René Sølvsten Nissen; Det er et godt spørgsmål, hvad der er 
klogt at gøre i Soma Biblia - og at det er endnu sværere for 
folk på afstand i Danmark at vurdere det»
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Tydelige spor i livet
Volontør takker Gud hver eneste dag for, at han har givet hende muligheden for et år i Peru

AF MICHELLE DREJER

Efter snart ni måneder i 
Peru må jeg indrømme, at 
dette år som volontør har 
givet mig enormt mange 
erfaringer, fantastiske op-
levelser og venner. Samtidig 
har jeg fundet de virkelige 
værdier i livet ved at tage 
ved lære af peruanernes 
måde at leve på. 

Inden jeg og en anden vo-

afsted mod Peru, havde jeg 
en forventning om, at det var 
mig, der skulle gøre en for-
skel i peruanernes liv, men 
jeg må indrømme, at det er 
i mig den største forskel er 
sket. 

Mit år som volontør har 
sat tydelige spor i mit liv – 
spor, der ikke kan slettes, 
men som vil følge mig resten 
af mit liv. Jeg takker Gud 
hver eneste dag for, at han 
har givet mig denne mulig-
hed og for alt, hvad han har 
lært mig og givet mig igen-
nem min tid i Peru.

Menigheden er som en 
stor familie
”Det er ligegyldigt, hvor du 
kommer fra; hvis du står bag 

korset på Golgata, hvis dit 
hjerte er som mit: så giv mig 
din hånd, og du vil være min 
bror.” 

Sådan lyder en sang, 
som bliver sunget i kirken 
næsten hver søndag. Efter 
at have sunget sangen går 
man rundt og hilser på hin-
anden med et håndtryk eller 
et kram. 

Denne sang gør, at humø-
ret kommer i top selv på en 
dårlig dag, og følelsen af at 
være en stor familie kom-
mer op i en. Netop denne 
sang fortæller meget om pe-

ruanernes måde at være på 
- både over for hinanden og 
over for mig – for lige meget 
hvor du kommer fra, så er vi 
brødre og søstre i Kristus. 

Jeg er blevet taget imod 
med åbne arme lige fra star-
ten på trods af de sproglige 
begræsninger, af at jeg ser 
anderledes ud, og af at jeg 
kommer fra en helt anden 

De to danske volontører - 

af deres peruanske venner.

verden end dem. 

Venner på den anden 
side af jorden
Specielt den måneds tid, 

-
pel (lejrpladsen) ved Mejia 
ved Stillehavet, viste mig, at 
denne åbenhed ikke kun er 
noget, der er i kirken. 

Det er noget, der præger 

hele den peruanske kultur. 

gringaer (lyshudede) skilte 
os ud fra mængden, var det 
ikke det, vi mærkede. Folk 
ville være sammen med os, 
de hjalp os, når sproget blev 
svært, og de er blevet vores 
venner. 

Fantastisk at få venner på 
den anden side af jorden og 

stærkt at mærke deres store 
taknemmelighed til Gud for 
livet på trods af, at de i en 
dansk målestok ikke har sær-
lig meget at gøre godt med. 

Kan lære meget af  
taknemmelighed
Denne taknemmelig for li-
vet er noget, som jeg, der 
er dansker, kan lære rigtig 
meget af. 

”Jeg er så taknemmelig for 
alt, hvad Gud har givet mig. 
Han har givet mig alt, hvad 
jeg trænger til. Jeg føler, at 
Gud har givet mig et kald til 
at tage ansvar for ungdoms-
arbejdet her i Arequipa. 
Selvom jeg egentlig ikke har 
tiden til det, så er det bare 
noget, som jeg bliver nødt til 
at sætte tid af til.” 

Sådan sagde en venin-
de herfra til mig. Hun blev 
ved en ungdomssamling 
valgt ind i et ungdomsstyre 
i Arequipa. Det glæder mig 
at mærke, at der er nogle 
hernede, der er villige til 
at smide alt, hvad de har i 
hænderne, for at gøre Guds 
tjeneste. 

Fantastisk at blive be-
kræftet i, at Gud også kalder 
folk til sin tjeneste her i Are-
quipa.

Administrationen kan ikke følge med

AF KAJA LAUTERBACH

-

i LM’s andet missionarbejde.
Det slår René Sølvsten 

Nissen fast. Han er leder 
-

laam, Tanzania.
”Parametrene er nogle an-

-
binationen af forretning og 
en missionsorganisation, og 
det fordrer andre resurser 
end det ordinære missions-
arbejde,” uddyber han.

”Vi står over for rent virk-
somhedsmæssige opga-
ver, som blandt andet at få 
kontrakter i hus, persona-
leadministration og sørge 
for løn.”

som et stort foretagende, 
hvor omsætningen stiger, 
men hvor organisationen 
ikke rigtigt kan følge med.

Kulturen udfordrer
Inden for de sidste par år 
har der været stor udskift-

ning i de missionærer, der 

det har åbnet øjnene for 
nogle forhold - blandt andet 
en manglende kontinuitet i 
arbejdet. 

Han og de øvrige mis-
sionærer i Dar es Salaam 

-
bejdspresset - og under-

bemandingen - har været 
meget stort i mange år. Som 
han set det, har ledelsen i 
Danmark ikke forstået sig-
nalerne.

”De vidste, at missionæ-
rerne havde travlt, men 
deres løsningsforslag har 
været, at det var vigtigt at 
holde fri og slappe af,” siger 
René Sølvsten Nissen.

Internationale chef i LM 
-

delsen har forstået signa-
lerne nu.

”Vi må overveje, om det er 
det her, vi vil, og om vi i så 

-

Han tilføjer, at det ikke gør 
situationen bedre, at kultu-
ren udfordrer hele tiden. 

”Det er ikke ualminde-
ligt, at tanzanierne snyder 

og bedrager og misbruger 
situationen til at berige sig 
selv. Det ligger desværre i 
deres kultur.”

opsagt seks tanzaniske 
medarbejdere - to nøglear-
bejdere på økonomikontoret 
og andre i forskellige afde-
linger.”

Hvad er klogt at gøre?

forretningsmæssige og ad-
ministrative forhold er der 
at få styr på. Det er et åbent 
spørgsmål, om det er det, 
LM vil,” siger René Sølvsten 
Nissen.

Og svarer selv: 
”Jo, vi vil, for der er også 

frugt. Folk bliver omvendt. 
Men der skal være en kniv-

som forretning og evange-
lisation. Uanset hvilken del 
der får for megen vægt, går 
det altid ud over evangelise-
ringen.”

et godt spørgsmål, hvad der 
er klogt at gøre - og at det 
er endnu sværere for folk på 
afstand i Danmark at vur-
dere det.

”Set ud fra en åndelig vin-
kel er det her et tegn på suc-
ces. Den onde prøver at gøre 
det vanskeligt for os,” siger 
René Sølvsten Nissen.

”Som kristne  - også i Dan-
mark - er vi hele tiden i en 
krigstilstand, hvor vi møder 
fjenden. Når vi er kristne - 
og missionærer - støder vi 
på problemer. Sådan er det!”

”Og det er ikke alt, man 
kan planlægge sig ud af.”
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Peter Klogborg; Nogle gange er det svært at sige ordenligt tak 
for det, Gud har gjort for mig. Det hjælper sangen mig med»
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AF GITTE HAAHR-ANDERSEN
FRITIDSJOURNALIST, ØSTJYLLAND

”Vi kan slet ikke lade være.” 

gange i løbet af samtalen 
med søskendeparret Helene 
Munk Andersen og Nikolaj 
Korsholm Munk. Musikken 
er nemlig blevet et ”must” 
for dem. Den hjælper dem 
til at høre Guds ord stærkt 
og direkte talt ind i deres 
hverdag. 

Så de tjener LM-frimenig-
heden Aroskirken i Aarhus 
ved at bruge deres musikal-
ske evner dér.

Sunget sammen  
fra barnsben
De bornholmske søskende 
har fra barnsben haft glæde 
af at synge sammen, ofte 

-
skende, og alle har en intens 
og smittende glæde ved at 
synge og spille. 

Aktive musikalske søskende
For Helene og Nikolaj er det et kald fra Gud at opmuntre frimenigheden Aroskirken 

med modermælken. Vores 
mor har en stor passion for 
musik,” forklarer Helene, 
som er ergoterapeut. 

Nikolaj, som studerer mu-
sikvidenskab, nikker.

”På et tidspunkt sang hun 
i tre kor samtidig. Og vi har 
som familie tit sunget og 
spillet om Gud ved fami-
liefester og kristne møder,” 
tilføjer han.

Deler oplevelser med 
Gud gennem musik
Gennem sang og musik har 
søskendeparret oplevet, at 
Gud er særdeles nær som 
den, der vil frelse og tilgive.
De deler også gerne deres 
oplevelser med Gud gennem 
sang og musik. Og ønsker, 

at synge eller spille til Guds 
ære.

Da Aroskirken blev opret-
tet, kom Helene og hendes 
mand Kristian hurtigt med, 
og hun spillede glad og ger-

initiativ til at få et kor op at 
stå. Sang og musik i Aros-
kirken blev et kald, som hun 
frimodigt gik ind i. 

Senere kom Nikolaj til 

LMH opruster pr-aktiviteter

Eleverne kommer ikke af sig selv
AF DITTE OLSEN

Luthersk Missions Højskole 
har afsat 30 procent af en 
stilling til pr-aktiviteter.

Ændrede tider
LMH har ikke haft tradition 
for at bruge mange midler 
på en særskilt pr-indsats, 
for tidligere har forstander 
og lærere rejst meget mere 
rundt i landet, som en del af 
ansættelsen. 

Samtidig var der heller 
ikke så mange forskellige 
tilbud for de unge at vælge 
mellem, som der er i dag.

Men med et moderne fa-
miliemønster hos de ansat-
te og de unges mange mu-
ligheder har det vist sig de 
seneste 10 år, at tilstrøm-
ningen af elever er dalet. 

Det har betydet nogle 

trange økonomiske år for 
LMH, som i 2011 for første 

lille overskud igen.
”Vi har slanket skolen, og 

det kan nu løbe rundt med 
færre elever end tidligere,” 
siger forstander Henrik Ny-
mann Eriksen.

”Men eleverne kommer 

ikke af sig selv mere, så nu 
har vi sat rekruttering på 
budgettet, så den samlede 
økonomi fortsat kan være 
sund.” 

Flere mandetimer
Den nye pr-post på budget-
tet fordeles på tre personer. 
To af de fastansatte lærere, 

Aarhus og kom seriøst med i 
aktiviteterne. 

Tjeneste   
har sat spor
Søskendeparrets vedva-
rende musikalske initiativer 
har blandt andet medført, 
at Aroskirken har kun-
net afholde koncerter og 
lovsangsaftener. 

På den årlige menigheds-
weekend på Virksund har 
søskendeparret arrangeret 
særlige sang- og musikind-

Nikolaj Korsholm Munk ved klaveret sekunderet af sin søster Helene Munk Andersen (tv.) og 
sin hustru Sine Marie.

slag. Og ved gudstjenester 
og møder er der nu fast for-
sanger, og hver måned ind-
øves en ny sang.

Begge siger, at tjenesten i 
menigheden også har udvik-
let dem selv. 

Menigheden   
er glad 
Mange medlemmer i Aros-
kirken sætter stor pris på 
den megen sang og musik.

”Det at have nogle i menig-
heden med store evner inden 

Daniel Burgdorf og Christian 
Maymann, har fået opnor-
meret deres stillinger med 
hver 10 procent. De skal 
bruge den ekstra tid  på at 
rejse landet tyndt og besøge 
ungdomsgrupper og -for-
eninger.

De sidste 10 procent er 
brugt på en nyansættelse af 
Ditte Olsen, som skal koor-
dinere pr-indsatsen og løse 
skriftlige opgaver. Hun har sit 
hovedjob som webredaktør i 
Luthersk Mission.

Investering
Som en del af rekrutterings-
indsatsen har LMH sat pri-
sen for et højskoleophold 
ned, hvis man vælger at bo 
på dobbeltværelse. 

Dermed håber skolen, 

vælge et bibelskoleophold 
på LMH.  

Afskedsreception
Efter mere end 40 års ansættelse i Luthersk Mission 
går vicegeneralsekretær Birger Daniel Petersen på 
pension. Han har gennem årene været ansat i forskel-
lige stillinger.

I den anledning indbydes til afskedsreception 

fredag d. 15. juni kl. 15-17
i Ullerød missionshus,  Kirsebær Allé 13, Hillerød.

Velkommen til en hyggelig eftermiddag!

for sang og musik, og som 
brænder så meget for det, 
ser jeg som en stor velsignel-
se,” siger Jørgen Schulz. 

For Helene og Nikolaj er 
musik noget, de slet ikke 
kan lade være med. Opmun-
tring af andre ser de som 
en helt naturlig del af deres 
tjeneste.

Peter Klogborg er en af 
dem, der er blevet opmun-
tret: 

”Nogle gange er det svært 
at sige ordenligt tak for det, 

Gud har gjort for mig. Det 
hjælper sangen mig med,” 
siger han.

”Selvom kristendommen 
ikke bæres af at føle, at man 
er frelst, er det meget rart at 
føle det engang imellem, og 
det gør lovsangen i Aroskir-
ken for mig.”

Gud gør hele   
forskellen
Helene og Nikolaj kompone-
rer også selv musik. Han har 
blandt andet lavet nye me-
lodier til nogle af de gamle 
sange i LM’s sangbog. Han 
kan også skrive sangtek-
ster, men koncentrerer sig 
om klaverspil, mens Helene 
veksler mellem klaver og 

 Det er to unge mennesker, 
som er sig bevidst, at skal 
dette kald fortsat lykkes, må 
Gud lede og udruste. 

Adspurgt viser de hen til 
Fil 2,13: ”For det er Gud, der 
virker i jer både at ville og at 
virke for hans gode vilje.”

Det er ikke nok at være 
glad for sang og musik, siger 
de samstemmende. I deres 
menighedstjeneste ønsker 
Helene og Nikolaj at være og 
blive under Guds ledelse.



Friske på forandring
To af LM’s ansatte prædikanter glæder sig over en fælles undervisningsweekend i Over Jerstal

AF KAJA LAUTERBACH

LM’s Forkyndelses- og Ind-
satsteam (FIT) arbejder med 
at udvikle forkyndelsesfor-
merne i LM. Som et led i det 
arbejde var to af LM’s an-
satte prædikanter i februar 
sammen om at holde en un-
dervisningsweekend i Over 
Jerstal i Sønderjylland.

 Både Søren Pedersen, 
Nykøbing Falster, og Dan 
Hessellund, Videbæk, synes, 
det var en positiv oplevelse 
af lave arrangementet i fæl-
lesskab. 

Det var ikke kun antallet 

af prædikanter, der adskilte 
-

ningsweekender. Møderne 
var også bygget op om dia-
logprædikener og samtale.

Mere end at hygge sig
Begge prædikanter ople-
vede en åben og positiv for-
samling, der var sammen for 
andet og mere end at hygge 
sig. Om end de lagde lidt for-
sigtigt ud den første aften 

hvad der var gang i, som Sø-
ren Pedersen udtrykker det.

”Der kom en lidt vidnes-
byrdagtig karakter ind over 
over samtalerne, uden at 

man var bevidst om det. Det 
skete impulsivt og var mo-
tiveret af emnet,” siger Dan 
Hessellund.

Han synes imidlertid, at 
dialogmøder er talt lidt for 
højt op. Han oplever nemlig 
også kontakt med forsam-
lingen ved møder med ”nor-
mal enetale”. Der er den bare 
non-verbal.

Supplere hinanden
Ingen af de to prædikanter  
synes, det er for meget med 
to prædikanter til sådan et 
arrangement. 

”Det hele var planlagt ef-
ter, at vi var to. Syv forskel-

Over Jerstal-kredsen ved en missionsfest først i maj i år. Her havde de besøg af missionærerne Annelise og Axel Rye Clausen.

ligartede samlinger på en 
weekend er en meget stor 
opgave for én mand,” siger 
Søren Pedersen

”Man er nødt til at snakke 
en del sammen, så man ikke 
kører hver sit løb, men sup-
plerer hinanden som en en-
hed. Vi to matcher heldigvis 
hinanden godt.”

Dan Hessellund peger på, 
at et samarbejde mellem to 
prædikanter giver nogle helt 
andre muligheder og et an-
det fokus på helheden, end 
hvis han selv havde holdt 
samme antal timer. 

”Jeg er også glad for mu-
ligheden for at sparre med 
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en kollega og for, at vi kan 
tage ved lære af hinanden. 
Vi arbejder meget alene, og 
det er godt med mulighed 
for gensidige kommentarer,” 
siger han.

Megen forberedelse
Hverken Dan Hessellund el-
ler Søren Pedersen vil ude-
lukke, at en ansat prædikant 
kan lave et tilsvarende ar-
rangement sammen med en 
fritidsprædikant eller anden 
lokal person.

Men de er enige om, at det 
kræver et godt kendskab til 
hinanden, og at det kræver 
meget tid og forberedelse. 

Og netop hvad kendskab 
til hinanden angår, mener 
Dan Hessellund, at det er en 
fordel at være kolleger. Man 
skal have en fælles forstå-
else af, hvad man vil.

De to erfarne forkyndere 
slår fast, at det vigtigste er, 
at der står et klart budskab 
tilbage. Det skal ikke bare 
være hyggesnak.

”I forberedelse og forkyn-
delse skal vi hele tiden være 
opmærksomme på, at det 
ikke er et spørgsmål om at 
gøre tingene anderledes, 
men om, at Gud kommer til. 
Vi skal stå som Guds tjene-
re,” siger Søren Pedersen.

Hvis det kun handlede om resurser, er det klart, man ville 
få mere, hvis der kun var en prædikant hvert sted. Det er 
national chef i LM Carsten Skovgaard-Holm udmærket 
klar over.

”Men det handler også om, hvordan man holder møde. 
Prædikantgruppen er optaget af at eksperimentere og 
”udvikle” på produktet, så der bliver større kreativitet 
omkring forkyndelsen og ikke kun monolog,” siger han.

Carsten Skovgaard-Holm tror, der er større behov for 
dialog i dag, end der var tidligere, og han håber, de har 
været med til at skubbe noget i gang lokalt, så de har 
mod til at lave noget alternativt en anden gang.

Han peger på, at konceptet med to prædikanter på sin 
vis er en tilbagevenden til, hvordan man har gjort tidli-
gere - specielt ved teltmøderækker. Her var der også to 
prædikanter, der skiftedes til at prædike og til at lede af-
tenen.        

              kl

Produktudvikling

Dan Hessellund; Der kom en lidt vidnesbyrdagtig karakter 
ind over over samtalerne, uden at man var bevidst om det. 
Det skete impulsivt og var motiveret af emnet»

05Nr. 11 | 1. juni 2012

En ide, der kan anbefales
Efter undervisningsweeken-
den i februar, hvor prædi-
kanterne Søren Pedersen 
og Dan Hessellund ar-
bejdede sammen, er den 
gængse holdning i LM-kred-
sen i Over Jerstal, at man 
gerne vil prøve en undervis-
ningsweekend med to præ-
dikanter igen. 

Det fortæller kreds-
formang Christian Gehrt. 

”Selvfølgelig er der delte 
meninger om arrangemen-
tet, men der har ikke været 
nogle negative tilbagmel-
dinger,” siger han.

Over Jerstal-kredsen be-

står af godt 50 mennesker i 

er kommet til de senere år.
Kredsen har masser af 

børnearbejde. Der er både 
søndagsskole, LM Kids-klub 
for juniorer og en børneklub 
i et privat hjem.

Det kan anbefales
Selv er Christian Gehrt posi-
tivt overrasket og slår fast, 
at konceptet godt kan an-
befales.

Især trækker han et af-
tenmøde frem, hvor de to 
prædikanter først stillede 

spørgsmål til hinanden, og 
menigheden derefter kunne 
stille spørgsmål, som præ-
dikanterne svarede på som 
panel.

Få nye prædikanter med
Kredsformanden fortæller, at 
det hele begyndte ved LM’s 
Landsmøde i 2012, hvor Hen-
rik Hadberg, der er teamko-
ordinator for LM’s forkynder- 
og indsatsteam, spurgte, om 
de kunne tænke sig et møde 
med to prædikanter. 

”Vi var enige om i bestyrel-
sen, at vi gerne ville prøve. 
Men nogle i kredsen ind-

vendte, at det var resurse-
spild,” siger han. 

Henrik Hadberg var på 
besøg i kredsen for at holde 
møde, og han forklarede, 
hvad det gik ud på, og så var 
alle med på ideen.

Christian Gehrt kunne 
godt forestille sig, at det var 

prædikanter med på. 
”Kredsene kunne pege 

nogle ud, som kom med en 
erfaren prædikant på en så-
dan weekend,” siger han.

”Hvis de er to på et sted, 
kunne de måske også besø-
ge nogle folk om dagen.”      kl
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kirke;   
Fælles henvendelse; Vi forstår ikke, at man logiver, før der 
har været foretaget en grundig undersøgelse af juridiske, psy-
kologiske og arveretslige aspekter

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

Socialminister Karen Hæk-
kerup afviser at kommen-
tere en fælles henvendelse 
fra Indre Mission (IM) og 
Luthersk Mission (LM) i 
forbindelse med det lov-
forberedende arbejde med 
loven om indførelse af det 
kønsneutrale ægteskab.

Det er normalt, at et fol-
ketingsmedlem gennem det 
relevante udvalg kan stille 
konkrete spørgsmål til mi-
nisteren, når en ny lov skal 
vedtages. Karen Hækkerup 
var i den aktuelle sag blevet 
bedt om at kommentere en 
fælles henvendelse fra IM 
og LM, men det ønskede 
hun altså ikke.

”Jeg har under førstebe-
handlingen af lovforslaget 
redegjort nærmere for, hvor-
for regeringen har fremsat 
forslag om ægteskab mel-
lem to personer af samme
køn, ligesom jeg ved be-
svarelse af spørgsmål nr. 
2 og nr. 19 til forslaget har 
redegjort nærmere for den 
udredning i retning af en 

Økonomiske udfordring trods 
overskud i Indre Mission

-
tid, at der i 2010 blev solgt missionshuse for 9,6 millioner 
kroner, som er blevet indregnet i årets resultat.

”Fratrækker vi salget af missionshuse giver det et un-
derskud på 6,1 millioner kroner i vores driftsresultat, og 
det kan vi ikke være tilfredse med, skriver økonomichef 
Erik Ramballe  i IM’s årbog, der udkom i sidste uge.

Indre Mission indsamlede i 2011 17,8 millioner i gaver. 
Det er en stigning på 1,7 millioner kroner. De testamenta-
riske gaver steg med 1,2 millioner til 7,7 millioner kroner.

”Vi arbejder på at få driften i balance og vil i de kom-
mende år reducere de samlede udgifter,” skriver Erik 
Ramballe Hansen i sin orientering.                                       brs

Bibelselskabet vender den 
økonomiske udvikling
Efter en årrække med dalende omsætning og under-
skud, senest på knap seks millioner kroner i 2010, kom 
Bibelselskabet ud af 2011 med et plus på bundlinjen på 

Det fremgår af Bibelselskabets årsberetning og regn-
skab for 2011, som Bibelselskabets repræsentantskab 
netop har godkendt på sit ordinære møde den 24. maj i 
Odd Fellow Palæet i København. 

Administrative besparelser, voksende salg af bibler og 
bibelmaterialer til både kirker og skoler, og en fremgang 
i arbeindtægter på 3,7 millioner kroner samt en øget om-
sætning i Bibelselskabets internationale arbejde er væ-
sentlige forklaringer på det forbedrede resultat. 

I 2011 har Bibelselskabet udgivet Bibelen som e-bog 
og som anmelderrost app til iPhone og iPad. Det Nye Te-
stamente er desuden udkommet i en revideret nyover-
sættelse til nudansk med titlen ”Den Nye Aftale”.         brs

Den lutherske Frikirke sælger 
kirkebygning i Lohals
Den evangelisk-lutherske Frikirke i Danmark har solgt 
Lohals Kirke på Langeland. Kirken, der ikke har været 
i brug siden 2007, blev opført og indviet i 1952 og skal 
fremover bruges af den nye ejer som galleri. 

Samtidig har menighedens tre medlemmer besluttet at 
nedlægge Langeland menighed og i stedet høre til Gratia 
menighed i Århus. Der vil fortsat blive holdt husgudstje-
nester hver anden eller tredje uge på Langaland, oplyser 
Kirke-Nyt fra Den evangelisk-lutherske Frikirke.

I Kirke-Nyt siger pastor Leif G. Jensen farvel til kirke-
bygningen med følgende ord:

”Vi takker Herren, fordi han gav os denne dejlige kir-
kebygning, hvor menigheden i 55 år kunne samles for at 
høre Guds ord prædiket og modtage hans velsingelse.

 Og vi takker Herren, fordi Herren her kaldte mange 
mennesker på Langeland til at modtage tilgivelse og 
blive friet fra synden, dommen og døden ved troen på Je-
sus Kristus.

Vi siger farvel til vor dejlige kirkebygning, som fra 1952-
2007 tjente os som Guds Hus. Her sang vi samler til Gud 
og hinanden, og her steg bønnen til Gud, fordi han talte til 
os og gav os troen. Her blev børnene døbt i Faderens,og 
Sønnens og Helligåndens navn. Her knælede menighe-
den og modtog tilgivelsen under Kristi kors. Og her mod-
tog vi Jesu legeme og blod under brødet og vinen. 

-
hedsmedlemmer ført til deres sidste hvile i håb på grund 
af Jesu Kristi opstandelse fra de døde!

Tak Herren, thi han er god. Hans miskundhed varer 
evindelig.”                                                                                            brs          

Minister reagerer ikke på  
henvendelse fra IM og LM

Socialminister Karen Hækkerup (S) afviser at give folketingsudvalg 
en skriftlig kommentar på brev fra kirkelige organisationer

kønsneutral ægteskabs-
lovgivning, som samtidig 
er iværksat. Jeg henviser 
derfor hertil og har ikke 
yderligere kommentarer til 
henvendelsen,” svarer so-
cialminister Karen Hække-
rup udvalget.

IM-toplederne Hans-Ole 
Bækgaard og Thomas Bjerg 

Båndene mellem stat og kirke løsnes i Norge

Fra statskirke til folkekirke

en ny grundlov med noget 
løsere bånd mellem stat og 
kirke end hidtil.

Der er tale om den stør-
ste ændring af grundloven 
siden den første lov blev 
vedtaget i 1814, og ændrin-
gerne bygger på et politisk 
forlig fra 2008.

Den nye grundlov betyder, 
at Den Norske Kirke går fra 
at være statskirke til at blive 
folkekirke. Fremover er der 
ikke længere staten, der skal 
udpege provster og biskop-
per, men alene kirken selv. 

De økonomiske bånd mel-
lem stat og kirke er dog ikke 
blevet løsnet. Det er stadig 
staten, der understøtter 

kirken, og præsterne i Den 
Norske Kirke vil fortsat være 
statstjenestemænd.

Grundloven slår dog også 
fast, at alle tros- og livs-
synssamfund skal ligestilles 

med Den Norske Kirke med 
hensyn til økonomisk støtte.

Trossamfund ligestilles
Det betyder, at den hidtidige 
ordning med, at alle tros-
samfund modtager støtte 
fra staten fortsætter. I dag 
betaler alle skatteydere bi-
drag til trossamfund, som 
så modtager en økonomisk 
støtte, der svarer til deres 
størrelse. Det gælder også 
for Den Norske Kirke.

Ligestillingen gælder dog 
ikke på alle områder. De no-
ske kommuner er således 
forpligtet på at opføre kir-
ker i nye boligområder. Den 
samme forpligtelse gælder 
ikke for moskeer.               brs

Mikkelsen var sammen med 
LM-generalsekretær Jens 
Ole Christensen i deputation 
for Socialudvalget den 19. 
april, og de skrev efterføl-
gende en fælles henvendel-
se til udvalget, som så blev 
sendt videre til ministeren.

Formålet med henvendel-
sen fra de tre kirkeledere 

Socialminister Karen Hækkerup ønsker ikke at kommentere 
henvendelsen fra IM og LM.

Fremover skal Den Norske Kirke udnævne sine egne ledere.

var at opfordre lovgiverne 
til først at udskyde lovgiv-
ningen og få belyst konse-
kvenserne af at indføre det 
kønsneutrale ægteskab 
ordentligt.

Savner grundig   
undersøgelse
”Vi forstår ikke, at man lovgi-
ver, før der har været foreta-
get en grundig undersøgelse 
af juridiske, psykologiske 
og arveretslige aspekter. At 

-
res ’kønsneutralt’ i lovgiv-
ningen vil med al sandsyn-
lighed netop få nedslag i 
praktiske forhold og sætte 
sin tydelige dagsorden i 
samfundet og i den almene 
opfattelse af ægteskab 
og familie som en funda-
mentalt afgørende enhed 
og byggesten i det danske 
samfund,” hedder det blandt 
andet i henvendelsen.

Henvendelsen til udvalget 
kan læses i sin fulde ordlyd 

på www.dlm.dk/dokumenter. 
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Det kønsneutrale 
ægteskab til debat

Advarsler, anbefalinger og bekymringer blev udtrykt 
ved høring på Christiansborg

AF KAJA LAUTERBACH

”Hele denne sag lugter af, at 
statens lovgivende forsam-
ling blander sig i kirkens 
anliggender. Folketings-

folkekirken, og det må jeg 
som biskop tage skarpt af-
stand fra - uanset min egen 
holdning.” 

Det sagde Lise-Lotte Re-
bel, der er biskop over Hel-
singør Stift, ved en høring 

-

to personer af samme køn 
bliver muligt. Høringen fandt 
sted på på Christiansborg 
den 14. maj,

”Det er livsvigtigt for sta-
tens forhold til folkekirken, 
at staten ikke falder tilbage 
til en politik, hvor statsmag-
ten blander sig i religionen, 
og Folketinget er nødt til 
at forholde sig til, at der er 
forskellige syn inden for fol-
kekirken.”

Hun pegede på, at synet 
-

spørgsmål, og understrege-
de, at teologiske forhold ikke 
skal afgøres af Folketinget.

Tydeliggør evangeliet
Peter Fischer-Møller, biskop 
over Roskilde Stift, hilser til 

-
kommen. 

tydeliggøre evangeliet ved at 

Efter hans mening er fol-
kekirken nødt til at forholde 

sig. Ellers lever den ikke op 
til sit ansvar som folkekirke. 

Som det ser ud nu, er to 
biskopper ud af 10 klart 
imod et vielsesritual for ho-
moseksuelle.

Tager skarpt afstand

hver deres vinkel på emnet 
og svarede på uddybende 
spørgsmål fra medlemmer 
af Folketingets Socialud-
valg og Kirkeudvalg og fra de 
cirka 35 tilhørere.

Søren Laursen er fortaler 
-

teskab. Han er retspolitisk 
talsperson for LGBT Dan-
mark (Landsforeningen af 
Bøsser, Lesbiske, Biseksuelle 
og Transpersoner). Han poin-
terede, at bøsser og lesbiske 
har de samme overgange i li-
vet, som heteroseksuelle har, 
og at de gerne vil integreres i 
kirkelivet og trossamfunde-
nes traditioner.

Derefter fortsatte han 
med at understrege, at han 
ikke har nogen problemer 

trossamfund siger nej til at 
vie homoseksuelle.

”Men vi skal sørge for, at 
den verdslige lovgivning ikke 
diskriminerer,” sagde han.

V ielser ud af kirken?
Nogle har anført, at proble-

met måske kan løses, hvis 
vielsesmyndigheden bliver 
taget ud af folkekirken, men 
det ønsker ingen af de to 
biskopper.

Roskilde-biskoppen sy-
nes, det er tåbeligt, hvis 
folkekirken opgiver viel-
seskompetence på det her 
spørgsmål, da vielse er et af 
forbindelsespunkterne til 
den brede befolkning.

”På den anden side kan 
jeg ikke se, at vielser har no-
get at gøre i kirken, hvis det 
kun bliver et samfundsfor-
hold i en romantisk ramme 

sagde Lise-Lotte Rebel.

Fatalt for samfundet

der også en universitets-
lektor og to professorer i 
panelet.

Henrik Jensen, lektor ved 
Roskilde Universitet, rådede 
til, at man fastholder begre-
bet familie som far, mor og 
børn - men med mulighed 
for at leve sammen på for-
skellige måder. 

Han mener, at alt andet vil 

”Ægteskabet i evangelisk-
luthersk kontekst er hver-
ken skik eller sakramen-
te, men noget helt tredje, 
nemlig Guds ordning,” sagde 
Jesper Høgenhaven, profes-
sor på det teologisk fakultet 
ved Københavns Universitet: 

er en del af Guds skabel-

Søren Laursen på talerstolen på Christiansborg. Han er fortaler for det kønsneutrale æeteskab.

sesorden, hvor menneskeli-
vet kan udfolde sig, kan der 

ordninger.”

Mudret proces
Lisbet Christoffersen, pro-
fessor ved Roskilde Univer-

juridiske aspekter ved ud-
formningen af ritualet.

”Jeg synes, at proces-

er inde ved noget, der har 
med troen at gøre, og derfor 

biskopper at udarbejde et 
ritual,” sagde hun.

”På den anden side har 
biskopper - hvis de føler, at 
de bliver pålagt noget, som 
er uden for deres fagområde 
- pligt til at sige, hvor de fag-

udtrykt bekymring for, om 
vielse af homoseksuelle vil 
blive en betingelse for at 
opnå vielsesmyndighed. 

Lisbet Christoffersen un-
derstregede, at det i så fald 

-
rettighederne. 

Flere spørgere brugte 
udtryk som rod og lovsjusk, 
fordi der ikke er klarhed over 
følgevirkninger og retsvirk-
ninger for eksempelvis fa-
milieretten. 

Hertil var hendes svar, at 
man normalt ikke bør lave 
lovgivning, som man ikke 
kender konsekvenserne af.
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Jesper Høgenhaven; Ægteskabet er en del af Guds 
skabelsesorden, hvor menneskelivet kan udfolde sig, 
og derfor kan der være forskellige borgerlige ordninger»
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DEM får ny formand
Per Rasmussen er ny formand for Dansk 
Ethioper Mission, efter at Hans Peter 
Nohns har valgt at stoppe efter ti år på 
posten. Formandsskiftet skete på et be-
styrelsesmøde i Dansk Ethioper Mission 
den 22. maj.

Den nye formand er 52 år og sogne-

udsendt af Dansk Ethioper Mission.
”Det er en udfordring for Dansk Ethioper Mission at 

-
ration mellem kirken i Danmark og kirkerne i Etiopien og 
Liberia, som vi samarbejder med, kan udfolde sig endnu 

direkte indgang i det teologiske miljø og kirkelivet i Aar-
hus generelt, som det giver mulighed for,” siger Per Ras-
mussen.                                                                                               brs

Skift hjul på tid
Der er mulighed for mandehørm og muligvis duften af 

Hus i Silkeborg.
Formålet er at udfordre deltagerne på deres mande-

rolle, og der bliver blandt andet konkurrence i at skifte 
hjul på tid. 

Kvinderne tager initiativet, overtager ansvaret og står 
ved roret”, hedder det i indbydelsen.

-
nalisten Iben Tranholm skal udfordre deltagerne. Pro-

Blandt organisationerne bag arrangementet er Lu-
thersk Mission og LM Kids                                                         brs

Nyt ansigter i EA-bestyrelse
-

Sara Fischer-Nielsen. 
Sara er cand. soc. med speciale i Internationale udvik-

lingsstudier & Socialvidenskab. Til bestyrelsen i øvrigt 
blev Birger Nygaard, Hans Henrik Lund og Peter Götz 
genvalgt.

 På årsmødet blev Arrow lederskabsprogram www.ar-
rowlederskab.dk optaget i Evangelisk Alliance.                brs

Minister dropper lovforslag
Efter massive protester fra oppositionen og organisa-

-
lioner kroner fra tips- og lottopuljen og ville medføre, at  

automatisk skulle tildeles penge fra tipspuljen efter de-
res evne til selv at samle penge ind hos medlemmer og 
via indsamlinger. I stedet blev der lagt op til, at organi-
sationerne skulle søge penge hos det ministerium, hvis 
resort man hører til under.

Organisationerne med Isobro (Indsamlingsorganisa-
tionernes Brancheorganisation) i spidsen protesterede 
imidlertid mod det bureaukrati og den vilkårlighed, som 
man frygtede, lovforslaget ville føre med sig.

meget tilfreds med ministerens beslutning.                      brs
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det onde;   
Svend Åge Jacobsen; Det er meget trygt at vide, at Ulla også 
var i Guds hånd, da hun faldt. Gud sov ikke i dette øjeblik. 
Hun var heller ikke overladt til tilfældighederne»

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

Den 23. november 2010 cyk-
ler Ulla Jacobsen i høj fart 
ned ad Rendelæggerbakken 
i Hillerød. Næsten ved bun-
den af bakken kommer en 
ung mand cyklende inde fra 
Slotshaven. Han ser sig ikke 
for og holder ikke tilbage, 
som han skal. Ulla forsøger 
at undvige, men vælter og 
hamrer hovedet i asfalten.  

Hun er bevidstløs og bliver 
straks overført til traume-
centret i Herlev. Her ligger 

hun langsomt vender tilbage 
til livet. 

I dag takker hun Gud for 
livet, men har stadig mén 
efter ulykken. 

Da Ullas mand, Svend 
Åge Jacobsen, bagefter un-
dersøger Ullas cykelhjelm, 

kantstenen på den. Han er 
overbevidst om, at hjelmen 
reddede hendes liv.

Svært at forstå Gud
”Det er ikke let at forstå 
Gud i lidelsen - og slet ikke, 
når det kommer tæt på. Det 
handler ikke om, at vi kan 
analysere alting og få sat 
begivenheder og ord ind i 
en kasse, som vi kan forstå. 
Men vi må tro, at Gud leder 
os til ham i det, som sker 
med os,” siger Svend Åge 
Jacobsen, der er tidligere 
bibelskoleærer på LM’s 
Højskole i Hillerød. I dag bor 
ægteparret i Haderslev.

I forbindelse med Ul-
las ulykke blev Svend Åge 
Jacobsen på en særlig 
måde mindet om ordet fra 
Johannes-evangeliet kapitel 
10,27-28 om, at ”ingen skal 

Ingen kan rive os ud af 
Guds hånd

Gud leder os til ham gennem det, der sker med os

rive dem ud af Guds hånd.” 
”Det er meget trygt at vide, 

at Ulla også var i Guds hånd, 
da hun faldt. Gud sov ikke i 
dette øjeblik. Hun var heller 
ikke overladt til tilfældighe-
derne. Jeg tror, at Amos har 
ret, når han siger: ”Mon der 

”Det er vigtigt, at vi ikke ser på modgang og ulykker i livet 
med velfærdsøjne, hvor al lidelse er af det onde. Vi må 
se modgangen i Guds lys. Han vil føre os til omvendelse 
og bevare os hos ham gennem alt det, som sker med os 
i livet.” 

Det siger tidligere bibelskolelærer Svend Åge Jacob-
sen, Haderslev, når han bliver spurgt til forholdet mellem 
Gud og det onde. Han ønsker ikke at gå ind i den konkrete 
debat, som man kan læse på side 13 i denne avis, men 
han vil gerne fortælle, hvordan han selv opfatter Bibelens 
lære om dette spørgsmål.

Og han tager udgangspunkt i Bibelens klare tale om 
Guds forhold til sit folk Israel i det Gamle Testamente.

”Gud handler gennem ulykker. Det gælder kollektivt 
for nationerne, men det gælder også individuelt for det 

Nye Testamente,” siger Svend Åge Jacobsen.

Vi møder Gud i lidelsen
Han nævner beretningen om den fortabte søn i Luka-
sevangeliet kapitel 15. Her står der stærke ord om den 
modgang, sønnen mødte. Der kom en streng hungersnød, 
og han led nød. 

”Men det var i den situation, han vendte om til Gud. Han 
kom til at tænke over livet, som man typisk ville formu-
lere det i dag,” siger han.

Som eksempel på kendte mennesker, der har gjort den 
erfaring, nævner han den tidligere cykelrytter Brian Holm, 
der efter at have fået kræft udtalte, at det var i modgan-
gen, han lærte livets værdi at kende. Tv-værten Eva Jør-
gensen, der tidligt mistede sin mand, har også i en bog for-
talt, at det var i hendes nød, hun begyndte at søge Gud.

Ser Gud mere klart end før
Svend Åge Jacobsen er meget optaget af Jobs Bog. I kapi-

tog, Herrens navn være lovet.” Og i kapitel 2,10 står Job 
som lærer for hele kristenheden og siger de enkle, stærke 
og klare ord: ”Tager vi imod det gode fra Gud, må vi også 
tage imod det onde”. 

”Det er denne fundamentale bibelske læring, som vi skal 
have fat i. Gud er med i og står bag det, der sker med os. 
Det må vi tro på, og den tro må vi holde fast i,” siger han.

Derimod mener han ikke, at vi kan drage meget kon-
krete konklusioner om, med hvilken hensigt Gud lader 
det onde ramme os.

I stedet opfordrer han til at se den konkrete lidelse i 
lyset af Jesus og henviser til ordene i Jobs Bog kapitel 

forkyndelse i GT, hvor der står, at Gud skaffer løsepenge 
for vores skyld og giver os vores retfærdighed igen. Da 
Job begynder at orienterer sig ud fra det, kommer han 
frem til den kendte konklusion: ”Jeg havde hørt rygter om 
dig, men nu har jeg set dig med egne øjne” (Job 42,5).

Velsignelser i gråt indpakningspapir
Et helt centralt bibelvers i denne sammenhæng er Ro-
merbrevet kapitel 8,28. Her står der, at ”vi ved, at alt vir-
ker sammen til gode for dem, som elsker Gud.”

”Vi forstår ikke altid de prøvelser, der rammer os, Og vi 
forstår ikke, hvordan Gud kan være ulykkes skaber. Der 
kan komme mange mørke tunneller i vores liv, men midt i 
dette må vi tro, at vi er i Guds hånd.”

Svend Åge Jacobsen henviser til den norske psykiater 
og sjælesørger Einar Lundby, der netop om skrift ordet i 
Romerbrevet kapitel 8,28 har sagt:  ”Det holder jeg fast 
ved. Hvordan tingene end ser ud, om de så er indpakket i 
rigtig gråt papir, så ved jeg, at de kan indeholde en skjult 
velsignelse.”                  brs

sker en ulykke i byen, uden 
Herren har gjort det?” (Amos 
3,6).

I afklaringens lys
Svend Åge Jacobsen hen-
viser også til beretningen i 
1. Mosebog kapitel 22, hvor 
Abraham får besked på at 
ofre sin søn Isak, men hvor 
Gud i sidste øjeblik griber 
ind og skaffer et offerdyr. 
Han kalder kapitlet for ”tro-
ens mesterstykke”.

”På Moria bjerg gør Abra-
ham den erfaring, at ’Her-
ren ser’. På vej op ad bjerget 
vandrede han i tro, nedad så 
han det i afklaringens lys.  
Vi skal forstå beretningen i 
helhedens lys - på vej ned 
ad Moria bjerg. Sådan kan 
vi også - sommetider efter 

Ulla Jacobsen er klar til nye cykelture - med en ny cykelhjelm.

store begivenheder - se og 
forstå tingene klarere bag-
efter, men ikke altid,” siger 
han og tilføjer, at i Himlen, 
ved glashavet, skal alt blive 
klart som krystal, som der 
står i nummer 615 i Ånde-
lige Sange og Salmer:

I et krystalklart hav af lys
forsvinder tidens nat og gys,
forvandlet bliver hver gåde 
her til lovsangsjubel der.

”Gud sov ikke, da den unge 
mand kørte ud foran Ulla. 
Vi må hvile i, at Gud ikke vil 
straffe os, men kun vil det 
det bedste,” understreger 
Svend Åge Jacobsen. 

”I dag takker vi Gud for, at 
Ulla lever, og vi har hinan-
den.”
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Gud er med os – også i ulykken. 
Det må vi tro og holde fast i

Gud står bag det, 
der sker

Jeg er Herren, der er ingen anden! Jeg danner lys og 
skaber mørke, jeg frembringer fred og skaber ulykke, 
jeg, Herren, frembringer alt dette.

Es 45, 6b-7
 
Tager vi imod det gode fra Gud, må vi også tage imod 
det onde.

Job 2,10

Vi ved, at alt virker sammen til gode for dem, der elsker 
Gud.

Rom 8,28



Birger D. Petersen; Ægteskabskurserne blev en stor 
velsignelse også ind over vores eget ægteskab»
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40 år;   

Mennesker må møde Jesus
Birger Daniel Petersen har stortrivedes med sit arbejde i LM i godt 40 år 

- både den sjælesørgeriske og den administrative del

AF DITTE OLSEN

”De situationer, hvor et men-
neske går ind i Guds rige, 
når man ser Guds hånd føre 
et menneske derind. Det er 
stort!”

Det siger LM’s afgående 
vicegeneralsekretær, når 
han skal opsummere den 
ene del af sin tjeneste.

”Det administrative ar-
bejde har jeg også nydt. At 
få sat en udfordring på papir 
og lave en handlingsplan og 
så opleve velsignelsen ved, 
at Gud bruger tingene,” smi-
ler Birger D. Petersen.

Siden 1972 har han fået 
løn af LM i forskellige stillin-
ger. Men fuldtidstjenesten 
begyndte året før - uden løn.

Søborg Ungdomskreds

stillet et kælderlokale til rå-
dighed hos en LM-familie på 
Snogegårdsvej i København 
NV. Alle hverdagsaftner 
havde de åbent med kaffe, 
sang, samtaler om Gud og 
en andagt. Lørdag aftner 
inviterede de så til regulært 
ungdomsmøde med forkyn-
delse. 

”Der var stor åbenhed for 
kristendom, og vi talte med 
både blomsterbørn og rock-
ere om Jesus,” husker Birger 
D. Petersen.

”Der var for eksempel en 
gruppe, som jævnligt kom. 

En aften var de én mindre, 
fordi en var død af en over-
dosis narkortika. 14 dage 
efter var endnu en af dem 
død.”

Det var udfordrende for 
de unge LM’ere at møde Kø-
benhavns problemer i skik-
kelse af jævnaldrende.

”Vi sagde ’tak for i aften’, 
men mange af dem havde 
ingen steder at sove. Vi følte 
os kaldet til at gøre noget,” 
fortæller han.

Bedemøde med tungetale
Birger D. Petersen er vokset 
op i et gudfrygtigt hjem på 
Bornholm og tænkte i lang 

Den afgående vicegene-
ralsekretær i LM, Birger D. 
Petersen, har efter eget ud-
sagn haft mange mærkelige 
opgaver.  

Ægteskabsrådgivning var 
en, der opstod lidt tilfældigt 
- selvom han ikke tror på 
tilfældigheder, men på Guds 
ledelse. 

”Det var jo før terapeuter-
nes tid det her,” begynder 
han med et skævt smil.

”Man talte ikke så meget 
om ægteskab og familieliv 

dengang, særligt ikke om 
problemerne.”

fra Nansensgade LM om 
at prædike over emnet: Det 
kristne hjem
emnet: Kristen børneopdra-
gelse.”

Ægteskabskurser
Møderne førte mange 
samtaler med sig. Der var 
et behov for hjælp og råd-
givning. 

”Det var også på den tid, 

hvor antallet af skilsmisser 
accellererede i vores egne 
rækker,” husker han. 

Københavns Afdeling 
planlagde derfor et ægte-
skabskursus og spurgte Bir-
git og Birger D. Petersen om 
at medvirke sammen med 
ægteparrene Roswall og 
Kofod-Svendsen.

”Det blev en stor velsignel-
se også ind over vores eget 
ægteskab.”  

”Vi læste alt, hvad der 
fandtes af ægteskabsbøger 

på dansk - og prøvede det 
af på hinanden,” fortæller 
han.

Kurserne affødte endnu 
-

taler. For kristne med ondt 
i ægteskabet blev af andre 
sjælesørgere henvist til kur-
suslederne, som nu pludse-
lig var ”samlivseksperterne” 
i LM.

”Samlivsproblemer er hel-
digvis ikke tabu mere. Men 
det var begyndelsen til LM’s 
forlovelsessamtaler, som 

tid, at han skulle være mis-
sionær i Afrika. Men han op-

som boghandler.
Men ved et bedemøde i 

han et konkret kald via en 
tungetale. Han sagde sit job 
op og begyndte at bruge al 
sin tid på at hjælpe men-
nesker og fortælle dem om 
Jesus.

”Birgit og jeg var blevet 
gift på det tidspunkt, så hun 

ikke løn. Men vennerne stak 
os nogle penge i ny og næ.”

Birger D. Petersen læner 
sig tilbage med et stort smil 

Birger D. Petersen fejrede 40 
års jubilæum i LM i januar 
- fru Birgit blev også fejret, 
for hun har båret sin del af 
mandens kald.

og slår ud med armene:
”Gud sørgede for os på 

forunderlig vis. Jeg ved fak-
tisk heller ikke, hvordan mit 

-
nansieret.”

Københavns Afdeling 
havde opfordret Birger D. 
Pedersen til at tage på bi-
belskole, fordi de efterføl-
gende ville ansætte ham 
som ungdomssekretær og 
bymissionær.

Det første kald
”At snakke med andre om 
Jesus giver enorme kræfter,” 
siger den pensionsmodne 
vicegeneral.

”Og det er LM’s første kald, 
dengang og nu: at menne-
sker møder Jesus.”

”Glemmer vi det, kan vi 
godt pakke sammen!” kom-
mer det afgjort fra en mand, 
der har haft hundredevis af 
forkyndende møder og må-

-
riske samtaler.

Hjælpefunktionen
”Det giver god mening at 
lave en plan for, hvordan 
man rejser et mødetelt,” 
siger han som eksempel på 
sine mangeartede admini-
strative opgaver.

Birger D. Petersen blev 

landssekretær i en periode, 
hvor LM begyndte at orga-
nisere og koordinere meget 
mere. Og han ser det som en 
naturlig udvikling i missi-
onsarbejdet:

”Hvis man engagerer 
frivillige i deres ferie til at 
forkynde, være ledere eller 
noget andet, så skal aftaler, 
logistik og andet praktisk 
altså være i orden.”

Birger D. Petersen har 
også i mange år været admi-
nistrativ hjælpefunktion for 
LM’s Landsstyrelse (LS). Og 
han synes, samspillet i le-
delsen har været genialt.

”Det er så stærkt at se, at 
Gud sender folk til LS med 
evner, som der i en given tid 
er brug for,” smiler han.

”Jeg har for det meste væ-
ret glad for mit arbejde. Men 
ingen er jo perfekt. Og det 
er vi heller ikke i LM. Men 
Gud kan skrive lige på vores 
skæve linjer.”

kører i dag,” siger Birger D. 
Petersen.

Balladesager
Han siger det ikke selv, men 
det er naturligt at slutte, 
at ægteskabsrådgivningen 
har været med til at udruste 
Birger D. Petersen til at takle 
andre følsomme sager. 

”På sekretariatet kaldte 
de mig fejeblad,” griner han, 
men bliver hurtigt alvorlig.

”Det dækker over kedelige 
sager og tunge samtaler, 

som pludselig opstår,” for-
klarer han og nævner som 
eksempel sagen om over-
greb på børn på børnehjem-
met Solgården, som kom for 
en dag i 2006.

Birger D. Petersen trækker 
sig nu tilbage fra det aktive 
arbejdsmarked. Men ingen 
tvivl om, at der også i hans 
pensionisttilværelse vil 
blive trukket på hans store 
erfaring med at tale med 
mennesker - også når det er 
svært.                    do
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Birger Daniel Petersen var med til at starte ægteskabsrådgivning op i LM

Behov brød tabu og skabte ny arbejdsgren



Hvis man ser både på hi-
storien i det Gamle Testa-
mente og på kirkehisto-
rien, så er folkevækkelser 
undtagelser. Normaltil-
standen har været langt 
mere hverdagsagtig. Eller 
sat på spidsen: Vækkelser 
er undtagelser. Forfald og 
hård kamp for overlevelse 
er normaltilstanden. 

Man kan så spørge, 
hvad det har gjort ved LM, 
at vi er født i de gudelige 
vækkelser. Arven fastlæg-
ges i høj grad i generne 
– og dermed ved undfan-
gelsen. 

Indre Mission (IM) blev 
født i vækkelsens første 
bølge. Jens Nielsen, Beck, 
Clausen og Stubkjær var 
evangelister. Dette har 
gjort IM meget praksisori-
enteret, pragmatisk og - til 

Det er interessant, at det 
er langt lettere at komme 
i tanker om vækkelses-
metaforer i Bibelen, når 
det handler om vækkelse 
blandt allerede troende, 
end når det handler om at 
komme til tro første gang.

Den klassiske ”Vågn op 
du som sover …” står fak-
tisk i et formaningsafsnit 
(Ef 5,14) og er en allu-
sion til en anden opmun-
tringstekst (Es 60,1ff). Eller 
Jesu dramatiske ord til 
Peter skærtorsdag aften: 
”Jeg bad for dig, for at din 
tro ikke skal svigte. Og når 
du engang omvender dig 
….” (Luk 22,31-32). 

Hvis det ikke var Jesus, 

Adskillige af menigheds-
brevene i Johannes Åben-
baring er vækkelsesfor-
kyndelse. Og vel at mærke 
forkyndelse til menigheder/
kollektiver/fællesskaber. 
Selv om vi har tradition for 
at prædike over disse tek-
ster til ”den enkelte”, så er 
det altså fællesskaber, der 
får besked på at omvende 
sig, vågne op, styrke det, 
som er tilbage …

Jeg ved ikke rigtig, hvilke 
konsekvenser der skal dra-

Især den pietistiske væk-
kelse i 1700-tallet udviklede 
en lære om ”nådens orden”. 
Altså om en række begiven-
heder og tilstande på vej 
til, at mennesker kommer 
til tro. 

For en del år siden læste 
jeg Bo Giertz: Kyrkofromhet, 
som indeholder en tem-
melig lang forsvarstale for 
en bestemt ”nådens orden”, 
hvorigennem mennesker 
kommer til tro. Det har væ-
ret almindeligt blandt or-
todokse, lutherske kristne 
at betragte den slags som 
dårlig teologi, en vurdering, 
jeg faktisk deler. 

Mens jeg læste bogen, gik 
det op for mig, at han be-
skrev forløb, jeg unægtelig 
har set en del gange i mit liv 
– især mens jeg arbejdede 
i KFS. 

Når det handler om men-
nesker, der kom fra seku-
lariseret miljø, gennemløb 
de temmelig ofte det forløb, 
Giertz beskrev:

Det begyndte med, at de 
blev optaget af Jesus – må-
ske af hans etik og kærlig-
hed. De ville gerne ligne ham 
og være en del af det kristne 
fællesskab og af den livs-
form, de så der. 

Selv opfattede de det, som 
at de sagde ”ja” til Jesus. Det 
var ofte en ret optimistisk 
periode, hvor ”den nye krist-
ne” meget begejstret fortal-
te om sin tro, lagde livsstilen 
om, læste i Bibelen, kom til 
alle de møder, han kunne 
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vækkelse;   
Jens Ole Christensen; Vækkelser er undtagelser. Forfald 
og hård kamp for overlevelse er normaltilstanden »

tider – mindre lærebe-
vidst. 

LM kommer – i stor 
udtrækning - til i anden 
bølge af vækkelsen. Rose-
nius taler og skriver til de 
allerede vakte og bliver – 
ikke mindst med tidsskrif-
tet Pietisten – en befri-
ende forårsvind ind over 
forpinte sind. Chr. Møller 
lægger sig i nogen måde i 
slipstrømmen af Rosenius 
(selv om der nok var lidt 
mere gade-evangelist over 
ham!). Efter mit skøn har 
dette gjort LM både mere 
lærebevist og (især) mere 
sjælesørgerisk bevidst. 

Men er det ikke rigtigt, 
at det egentligt evangeli-
serende har været vores 
akilleshæl i LM gennem 
hele vores historie? Altså i 
det nationale arbejde. 

der havde sagt det, havde 
vi kaldt det selvmodsi-
gende. Lignende troende 

i Hebr 2,21ff; Hebr 3,7ff; 
Hebr 4,1ff; Hebr 10,26ff; 
Hebr 12,1ff; 1 Pet 4,1ff; 1 
Pet 5,8ff med videre.

Det korte af det lange 
er: Selv om vækkelsesfor-
kyndelse til troende har 
dårlig presse for tiden, så 
har den altså solid bibelsk 
grund under fødderne. 

Bibelen forestiller sig 
faktisk, at vi troende – skal 
jeg være forsigtig og sige: 
i det mindste til tider? – 
har brug for at vågne fra 
sløvhed, selvfølgelighed og 
manglende agtpågivenhed. 

ges af denne observation. 
Måske har det spillet os 
et puds, at de store væk-
kelser kom under indivi-
dualismens opblomstring 
- folkeligt ved opbruddet 
fra landsbyfællesskaber-

mange af de første væk-
kelsesprædikanter var 
præget af Kierkegaards 
fokus på ”hin enkelte”.  

Måske er det den kollek-
tivtanke i Bibelen, vi skal 
have fat i igen?

overkomme. Og det gik bare 
fremad ...

Man kan måske sige, at 
de mest bliver optaget af lo-
vens yderside (lovens første 
brug).

Et stykke tid senere be-
gyndte en række nederlags-

Begejstringen for Bibelen 
dæmpedes, den nye livsstil 
viste sine sprækker. Det hele 
lignede mere og mere ople-
velserne fra Rom 7,14ff: ”Det 
gode, som jeg vil, det gør jeg 
ikke, det onde, som jeg ikke 
vil, det gør jeg. 

Det er et møde med lovens 
dybdedimension (lovens an-
den brug). 

Så hørte de tilgivelsens ord 
til den uforbederlige synder: 
Der er tilgivelse, frelse, hvile, 
glæde for dem, der ikke er 
blevet ”forhenværende syn-
dere” ved deres kaldelse.

Hvis dette bare er en tilnær-
melsesvist rigtig observa-
tion, så har vi brug for i langt 
højere grad at betragte om-
vendelser som en vandring 
og proces – og ikke som en 
punktuel begivenhed. 

Og jeg spørger også, om 
det ikke langt på vej er den 
erfaring, vi gør os i vores 
missionslande. Naturligvis 
med mange variationer. 

Er vækkelse, når vi oplever, at Gud pludselig skaber liv der, hvor der før var tørke?
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Vækkelse er undtagelsen Brug for opvækkelse

Kollektiv vækkelse Omvendelse som proces

Hvad er vækkelse?

Hvad betyder ordet ”vækkelse” i dag?
Det spørgsmål vil Luthersk Missions Unge gerne 

drøfte.
”Det bremser os, at man taler løst og diffust om 

vækkelse, og vi er ofte usikre på, om det, vi taler om, 
nu også er det samme,” sagde landsleder i LMU, Rei-
dar Puggaard Poulsen, i sidste nummer af Tro & Mis-
sion.

Generalsekretær Jens Ole Christensen har taget 
handsken op. På Lærerådsmødet her i foråret holdt 
han et oplæg med overskriften ”Hvad er vækkelse?”. 
Her rejser han nogle spørgsmål og giver også nogle 

www.dlm.dk/dokumenter
Læs også Claus L. Munks læserindlæg på side 12.
Vi opfordrer læserne til også at bidrage. Skriv et 

indlæg til Tro og Mission om, hvad vækkelse betyder 
for dig.

» Jens Ole Christensen; Bibelen 
forestiller sig faktisk, at vi tro-
ende – skal jeg være forsigtig 
og sige: i det mindste til tider? 
– har brug for at vågne fra sløv-
hed, selvfølgelighed og mang-
lende agtpågivenhed



AF HENRIK P. JENSEN

VAMDRUP

”Derfor måtte han i ét og alt blive 
som sine brødre for over for Gud 
at blive en barmhjertig og trofast 
ypperstepræst, der kunne sone fol-
kets synder” (Hebr 2,17).

Uden undtagelse – i ét og alt – 
måtte Jesus blive som et men-
neske. Alt, hvad livet rummer af 
angst, usikkerhed, tvivl, ensomhed, 
lidelse, magtesløshed, nederlag og 
ondskab, måtte Jesus gennemgå. 
Alt, der frister, tynger og slår ihjel, 

AF DITTE OLSEN

Adam er 21 år, født og opvokset i 
en kristen familie i Afghanistan.  
Han er nummer tre i en søskende-

-
lige sprog og har været på kristen 
kostskole i to år i Pakistan. Hans 
familie er ikke fattige, og hans far 
arbejdede i en periode for Nato. 

Men man skal gå stille med dø-
rene som kristen i Afghanistan. 
Ellers bliver man chikaneret - eller 
det, der er værre - af muslimer. Det 
værste skete for Adam.

Hans far og hans to storebrødre 
blev skudt af nogle muslimer, for-
tæller han. Og han understreger, 
at det ikke var, fordi hans far sam-
arbejdede med Nato, for det gør 
nogle muslimer også. Det var, fordi 
nogle havde fundet ud af, at fami-
lien var kristen.

Find et kristent land til os
Adam har ikke lyst til at give de-

hans mor insisterede på, at han - 
som nu var familiens overhovede - 

og så sende bud efter mor, lillebror 
og lillesøster.

Adam kom til Danmark i somme-

”Jeg er korsfæstet med Kristus. Jeg lever ikke mere selv, men 
Kristus lever i mig, og mit liv her på jorden lever jeg i troen på Guds 
søn, der elskede mig og gav sig selv hen for mig”  (Gal 2,19b-20).

Jeg har mange idealer, jeg gerne vil nå, men virkeligheden er en 
anden. Så kommer ”burde”.  Jeg burde ikke blive vred, jeg burde 
bede mere og så videre. Ordene vil sætte dagsorden i mit liv. Jeg vil 
jo gerne leve et sundt og frugtbart kristenliv, og hvis det skal lyk-
kes, burde jeg ...

Men så kommer dette besynderlige vers og minder mig om, hvad 
det hele drejer sig om. Det handler ikke om, hvad jeg burde. For 
sagen er, at jeg er død! Vi stiller ikke krav til døde mennesker. Vi 
forventer ikke noget af dem. Det giver ingen mening at fortælle en 
død mand, hvad han bør eller ikke bør gøre.

Men jeg er død! Jeg er korsfæstet med Kristus, og det er ikke 
længere mig, der lever, men ha, der lever i mig og i stedet for mig. 
Så får jeg lov til at se bort fra mig selv og se hen til ham, der el-
skede mig og gav sig selv hen for mig. Jeg får lov til at leve i ham og 
med ham ... her og nu - og til evig tid.

Lars Frederiksen 
Hillerød

mit bibelvers;

mit liv med Jesus;

Jesus måtte blive som dig 
måtte ramme Jesus. Han måtte 
blive som mig, han måtte blive som 
dig. Hvorfor? 

Fordi han betragter os som sine. 
Jamen, hvorfor gør han det? Hvis 

Jesus ikke blev som dig og mig, 
hvis Jesus ikke – i ét og alt – blev 
menneske, sådan som du og jeg nu 
er, så kunne han ikke blive til noget 
over for Gud, så kunne han ikke 
blive stedfortræder. 

Han gik helt ind under dine og 
mine vilkår – i ét og alt.

Gud er stillet tilfreds
Hvad skulle Jesus blive? Barm-
hjertig og trofast. 

At gå ind under mine vilkår er 
barmhjertighed i yderste konse-
kvens. Det griber om hjertet, når 

fuldt ud med mig og udtrykker en 
ægte medlidenhed – i Jesu bryst 
banker et hjerte for mig og dig – 

Har fundet tryghed i ventetiden
Når man læser i Bibelen, bliver man en bedre samfundsborger, mener Adam fra Afghanistan

Adam venter på, at døren skal luk-
kes op til endnu et LMH-ophold, 
men allerhelst til permanent op-
hold i Danmark
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”Jeg ved ikke, hvor min familie er 

nu, eller hvordan de har det, men 
Dansk Røde Kors har lovet at lede 
efter dem,” fortæller han.

Adam giver udtryk for, at det er 
svært ikke at vide, om hans familie 
er døde eller levende, og det tager 
af og til hans nattesøvn.

Adam virker dog ikke grundlæg-
gende som en fortvivlet person, 
generelt er han smilende og mun-
ter. Og hemmeligheden er Jesus, 
siger han selv.

Jesus gør ventetiden tryg
”Jeg venter på svar fra de danske 
myndigheder, om jeg må blive i Dan-
mark, men selvfølgelig er det Gud, 
der bestemmer, hvor jeg skal være,” 
siger han, mens hænder og øjne 
ryger en tur i vejret, som om det var 
det mest indlysende i verden.

”Jesus hjælper mig. Jeg har fået 
lov til at bo sammen med mine 
kristne brødre og søstre på LMH i 
10 måneder,” smiler han og tilføjer:

”Jeg læser meget i Bibelen her, og 
det er med til at gøre mig til en god 
samfundsborger - uanset hvilket 
land, jeg ender med at bo i.”

Her kan man være kristen
Han tilstår, at han er blevet desil-

lusioneret i forhold til Danmark 
som et kristent land.

”Myndighederne i Danmark ken-
der ikke Jesus. Det er svært for 
mig at forstå. Men jeg vil hellere bo 
her end i et muslimsk land, for her 
bliver man da ikke slået ihjel, fordi 
man tror på Jesus.”

Adam har søgt myndighederne 
om lov til at fortsætte som fem-
måneders elev på LMH til efter-

året. Han har nemlig ikke spor lyst 
til igen at skulle bo på et asylcen-
ter, mens han venter på, at hans 
sag bliver afgjort.

”Da jeg boede på asylcenter, del-
te jeg værelse med tre muslimer. 
Jeg sagde, at det ville jeg ikke, men 
ingen forstod det,” forklarer han 
med tydelig rynket pande.

Mistilliden og erfaringerne med 
muslimer i sit hjemland betyder 

tro;   
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Lars Frederiksen; Det giver ingen mening 
at fortælle en død mand, hvad han bør eller 
ikke bør gøre»

han er barmhjertig. 
At han bøjer sig for at løfte mig 

op og gøre mig ren, er fantastisk 
stort. 

Men han vil også være trofast 
– han vil vedvarende udvise mig 
barmhjertighed. 

At være ypperstepræst er egent-
lig, at han over for Gud vil stå mo-
del for mig og igen og igen minde 
Gud om, at ”jeg døde for ham, jeg 
udgød mit blod for ham.” 

”Naglemærkerne i mine hænder 
og fødder, og sårene fra tornekro-
nen og i siden, de var for ham.” 

Der er betalt, der er ikke nogen 
regning mere. Gud er stillet tilfreds 
– der er ikke noget, der mangler. 
Heller ikke, når jeg igen ser kikset 
ud, for Jesus er barmhjertig og 
trofast, for han fortsætter med at 
stå model for mig, fordi han kan, i 
ét og alt. 

Det er kernen i din tro.

også, at Adam ikke vil have hver-
ken sit efternavn eller ansigt i 
avisen.

Fremtidsdrømme
Adam har ingen faste planer for 
fremtiden, men vil gerne blive bed-
re til dansk og derefter studere. 
I den nære fremtid håber han at 
kunne blive boende på LMH som-
meren over og bruge tiden på at 
passe haven og andet praktisk.

”Jeg har givet mit liv til Jesus, 
som døde for min synd og giver 
mig evigt liv. Han vil hjælpe mig 
også fremover.” 

”Men jeg ønsker for min lillebror 
og lillesøster, at de også kan kom-
me på LMH en gang.”



BOGANMELDELSE

AF RASMUS B. HOULER

Mike Beaumont:
Lohses Bibelguide
Lohse 2011

128 sider - 199,95 kroner

Lohses Bibelguide er en 
lækker og spændende bog, 
som oser af bibelkundskab, 
bibelglæde og bibeltillid, og 
jeg kan lige så godt sige det 
med det samme: Bogen er 
hermed stærkt anbefalet! 
Køb den og læs den! Køb 
den og forær den væk!

Bogen er systematisk op-
bygget efter den bibelske 
frelseshistorie. På hvert op-
slag kan man i venstre side 
på en tidslinje se, hvor i hi-

side er det så markeret, 
hvilke bibelske bøger der 
hører til denne tidsperiode. 

Det giver et rigtig godt 
overblik og gør det mere 
spændende, at det er frel-
seshistorien og ikke de 
enkelte bibelske bøger, der 
sætter dagsordenen. Der er 
for eksempel ikke et selv-
stændigt opslag om Samu-
elsbøgerne, men opslag om 
Samuel, Saul og David.

Forfatteren Mike Beau-
mont, som er engelsk præst 

Giver et nyt og bedre
overblik over Bibelen

og bibelunderviser, har ty-
deligvis en meget stor viden 
om alle mulige aspekter ved 
Bibelen og dens samtid. 

Det særlige og forfrisken-
de ved Mike Beaumonts bog 
er det klare fokus på for-
midlingen og på at gøre det 
enkelt og pædagogisk. Det 
er ikke kun en undervisende 
bog, men også en evangeli-
serende bog. 

Mike Beaumont ønsker at 
lukke Bibelen op for men-
nesker, som ikke kender den 
på forhånd, og han ønsker at 
vise hen til Jesus for men-
nesker, som ikke er kommet 

til tro på ham endnu. 
Hans bibelguide kan der-

med også bruges som en 
form for troslære eller intro-
duktion til kristendommen. 

udtryk i bogen, som jeg lige 
skulle vænne mig til – nem-
lig udtrykket ”de kristne”. Ek-
sempel fra s. 79: ”De kristne 
tror, at evangelierne er til at 
stole på, og at de ikke bare 
indeholder sandhed, men er 
sandhed”. 

Når der står ”De kristne 
tror”, virker det noget di-
stancerende, men det er 
ikke meningen. Det må være 

det engelske udtryk ”Christi-
ans”, som er oversat med ”de 
kristne”, og på engelsk er der 
ikke denne distance.
Bogen er farverig og fuld af 
illustrationer, oversigter og 
tidslinjer. Der er mange gode 

som gør hvert opslag ind-
bydende at gå i gang med. 
Der er spændende kort, som 
giver overblik over geogra-

i bibelen. 
Der er for eksempel et kort 

hvor begivenhederne i 1 
Sam 21-30 overskueligt er 
opdelt i 12 punkter og ind-

Det giver et rigtig godt 
overblik til støtte for bibel-
læsningen, og samtidig 
bliver det tydeligt, at det 
er en historisk beretning, 

landskab med en klar ræk-
kefølge i begivenhederne.

Mike Beaumont har en 
fantastisk evne til at skrive 
kort, præcist og enkelt, og 

aha-oplevelser og gode 
sammenfatninger af bud-
skabet i forskellige bibelske 
beretninger.

Bogen er oplagt som gave 
til søgende mennesker og til 
nye eller unge kristne, men 
den vil også give garvede bi-
bellæsere en dejlig læseop-
levelse!
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anmeldelser;   

» Hvad er vækkelse?

AF CLAUS L. MUNK

HUNDESTED

Jeg synes, det er glædeligt, 
at man i LMU snakker om 
vækkelse. 

Samtidig kan jeg godt 
forstå, at der kan opstå for-
virring omkring, hvad væk-
kelse er. For i Bibelen bruges 
navneordet ”vækkelse” slet 
ikke. Udsagnsordet ”vække” 
bruges nogle steder, men 
ikke til at betegne det, som 
mange i vores tradition al-
mindeligvis tænker på. 

-
ges ordet på to måder: 1) 
at vække af fysisk søvn (for 
eksempel Matt 8,25) og 2) at 

Giv Tro & Mission som gave
190 kroner for et helt år

» Klip; Klassisk kristendom, at 
Gud virker i alt

AF BØRGE HAAHR ANDERSEN

REKTOR PÅ DANSK BIBEL-

INSTITUT

KRISTELIGT DAGBLAD 

24.05.2012

Jeg vil ikke selv formulere 
det så tilspidset, men Pe-
ter Olsen siger ikke noget, 
man ikke kan læse i den 
danske salmebog. Det 

er et gammelt luthersk 
synspunkt, at Gud virker i 
alt. Så på den måde er det 
klassisk kristendom.

Den gængse holdning i 
folkekirken i dag er, at Gud 
intet har at gøre med det 

set er det en grov forsimp-
ling.
Læs mere på www.kristen-

dom.dk/fra-bloggen.

» Klip; Der kan ske noget i 
verden, som Gud ikke vil

AF LEIF ANDERSEN

LEKTOR PÅ MENIGHEDSFA-

KULTETET

KRISTELIGT DAGBLAD 

24.05.2012

Peter Olsen sætter lig-
hedstegn mellem det, Gud 
tillader, og det, Gud gør. 

Det er forståeligt, hvis 
man kun ser det ud fra 

vinkel, hvor Guds almagt i 
verden bliver betonet. 

Men der er noget helt 

afgørende, som først bli-
-

stamente. Her skelnes der 
på en anden måde mellem 
verden og Guds rige. 

Her bliver det tydeligere, 
at der i verden kan ske 
noget, Gud ikke vil, at Gud 
også er en grædende Gud, 
at der består en reel kamp 
mellem Satan og Gud, og 
at Satan virkelig er Guds 
modstander og spiller 
en reel rolle i forbindelse 
med den ondskab, der er i 
verden.

bevidstgøre troende men-
nesker om vigtige sider i livet 
med Jesus (2 Pet 1,13 og 3,1).

Når der i kristen sammen-
hæng bedes om vækkelse, er 
det vel det, der eksempelvis 
skete under apostlen Peters 

2,37 står der, at det ”stak 
dem i hjertet, og de spurgte 
Peter og de andre apostle: 
’Hvad skal vi gøre, brødre?’”

Mon ikke vi ud fra dette 
sted kan blive enige om 
sprogbrugen. Folk var efter 
Peters prædiken endnu ikke 
omvendt. De var heller ikke 
længere i den åndelige til-
stand, som de befandt sig i 
inden prædikenen. Hvad var 
de så? Her er det, at vi – som 

blive nødt til at vælge et ik-
ke-bibelsk udtryk som ”ån-
deligt vakte” for at betegne 
en bibelsk sag. Først senere 
blev de omvendt, nemlig ef-
ter at Peter havde vidnet for 
dem om frelsen, og hvor de 
tog imod ordet og blev døbt.

På denne baggrund mener 
-

kelse som det, der sker, når 
et menneske i sin samvit-
tighed bliver sig bevidst at 
have syndet imod Gud og nu 
spørger om, hvad vedkom-
mende skal gøre.

Dermed bliver det også 
klart, at det at mange sam-
les til kampagner eller kon-
certer er glædeligt, men ikke 

nødvendigvis ensbetydende 
med vækkelse. Hvorvidt der 
er tale om vækkelse, må 
afgøres ud fra, om der er 
nogle, der oplever ”stikket” i 
hjertet, bliver sig deres synd 
bevidst og nu spørger efter 
frelse og fred med Gud.

måder. Jeg støtter i den for-
bindelse meget tanken om 
en kraftig opprioritering af 
den åndelige samtale. Det 
var jo på den måde, evange-
liet spredtes som en løbeild 
i oldtiden. 

Men jeg er ikke sikker på, 
at det skal ske på bekost-
ning af prædikenen. Der er 
for mig at se brug for begge 
dele.



» Breivik, det onde og Guds straf

Debat er spalten, hvor læserne kan komme til orde og er dermed udtryk for skribentens egen holdning. Redaktionen forbe-
holder sig ret til at forkorte indlæg, der fylder mere end 2.000 anslag inklusive mellemrum. 

AF JENS PEDER HAAHR

HERNING

To artikler i Tro og Mission 

måbe og gyse. 
Én ting er at referere fa-

cetter af en norsk debat. 
En ganske anden er, at en 
dansk bibelskolelærer slut-
ter sig til med ordene ”Det 
var Gud, der dræbte de 77 i 
Oslo og på Utøya”. 

Jeg må spørge den an-
svarshavende redaktør, om 
citatet er korrekt, og i så 
fald, om han overvejede ikke 

inspiration      nærvær      holdning

I SIDSTE NUMMER af Tro & Mission omtalte vi 
spørgsmålet om Gud og det onde med udgangspunkt 
i Anders Behring Breiviks terroraktioner i Norge.

-
vendelser til redaktionen eller med debatindlæg, som 
man kan læse her på siden. 

Historien fandt også vej til de danske medier i sid-
ste uge via en omtale i Kristeligt Dagblad. Her kaldte 
biskop Kjeld Holm Peter Olsens synspunkt om, at  
Gud handlede ved Breiviks hånd for ”perverse” og 
”fundamentalistiske”, og biskop Karsten Nissen sag-
de, at de er direkte i strid med kristendommen.

VI SÆTTER PRIS på, at vi har læsere, der reagerer, når 
de er uenige med redaktionens holdninger eller dis-
positioner i øvrigt.

Vi medgiver også, at overskrifter og billede på side 8 
i sidste nummer kom til at virke voldsomt.

Samtidig er det et følsomt emne at formidle. Vi bad 
Peter Olsen om at forholde sig helt principielt til for-
holdet mellem Gud og det onde med udgangspunkt i 
Breiviks handlinger. Her ville det have været ønskeligt 
med en mere sjælesørgerisk tilgang til emnet især i 
forhold de læsere, der har lidelsen tæt på.

Det er redaktørens ansvar, og derfor følger vi ud fra 
den synsvinkel op på sagen i dette nummer med ar-
tiklerne på side 8.

NÅR DET GÆLDER selve substansen i sagen, kan man 
altid diskutere de enkelte formuleringer, men Tro & 
Mission er enig i Peter Olsens anliggende: History is 
His story. Historien er Guds. Det gælder også, når li-
delsen rammer.

I første omgang lyder det uforståeligt, at Gud er 
ulykkes skaber (Esajas bog kapitel 45,7).

Men det er også et evangelium. Det betyder nemlig, 
at Gud er med os også i modgangen og lidelsen. Det 
betyder, at vi midt i det onde og uforståelige er i Guds 
hånd.

”Om han tager, om han giver, samme Fader han dog 
bliver,” som vi synger i Lina Sandells salme ”Ingen er 
så tryg i fare.” Men Gud er også den far, der indimel-
lem tager noget fra os  - fordi han vil os det godt!

Derfra kan man ikke slutte, som nogle har gjort i 
den aktuelle debat, at det menneske, der rammes af 
en ulykke eller en lidelse, er genstand for Guds særli-
ge, personlige straf. Og det er slet ikke en legitimering 
af Breiviks onde handlinger.

Vi mennesker forstår ikke altid Gud og hans dispo-
sitioner. Og i forholdet mellem Gud og det onde er der 
paradokser, som vi må leve med. Men vi må anerken-
de og tilbede ham som den hellige og højt ophøjede, 
når vi ikke forstår hans veje med os. 

Der står i disse år en vigtig kamp om gudsbilledet. 
Og det var den, vi gerne ville sætte fokus på i sidste 
nummer af Tro & Mission.

Birger Reuss Schmidt
ansv. redaktør

Gud og 
det onde

Jens Peder Haahr; Jeg håber ikke, at 
mennesker, der har mistet deres kære for 
Breiviks hånd, læser denne påstand»debat;   
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leder;

» Er det Guds straf, når det onde rammer?

AF KRISTA LEJBØLLE ESKESEN

HERNING

Da jeg læste Birger Reuss 
Schmidts artikler om begi-
venhederne på Utøya, var 
min første reaktion forfær-
delse. 

Jeg lagde bladet til side og 
tænkte, at dette ikke kunne 
være rigtigt. Næste mor-
gen efter morgenandagten 
læste min mand og jeg ar-
tiklerne sammen; jeg måtte 
vide, om min reaktion var 
helt forkert.

Jeg er stadigvæk forfær-
det, men også vred. Den 

første artikel virker som re-
delig information om nogle 
reaktioner i Norge, men det 
manglende spørgsmålstegn 
i overskriften Guds straf 
over Norge burde have adva-
ret mig.

To autoriteter bruges så til 
at understrege Reuss’ bud-
skab: Peter Olsen og Luther. 
”Det var Gud, der dræbte de 
77 i Oslo og på Uyøya,” siger 
Peter Olsen. 

Konsekvensen af den ba-
stante udmelding må være, 
at alt det onde, der møder 
os, er sat i værk af Gud. 

Hvad med Holocaust - var 
det Gud, der ønskede at 

» Efter Guds vilje er der et stort område for menneske-åndens virke

AF CARSTEN HJORTH 

PEDERSEN

HILLERØD

Kære Leif Sig Jensen!

I et par læserbreve i Tro og 
Mission har du kritiseret 21 
teser om åndsfrihed for at 
fortie, at sand åndsfrihed 

Ånd er og hvor vi forkynder 
evangeliet.

Problemet er, at du ikke 
skelner mellem Ånd (med 
stort Å) og ånd (med lille 
ånd). 

Men det er en skelnen, 

noget sådant som menne-

skets ånd, der ikke er det 
samme som Herrens Ånd. 

Du gør endvidere alt det, 
der hæver sig over kartof-
felpriser og problemer med 
togdrift, til forhold, der har 
med evangeliets forkyn-
delse at gøre. Det er ikke 
korrekt. 

menneskeåndens virke mel-
lem kartoffelpriser/togdrift 
og evangeliets forkyndelse. 
Her ligger kunst, musik, pæ-

mange andre sager.
Javel, i dette store felt 

føres der en konstant 
kamp mellem gode og onde 
åndsmagter. Men Bibelen 

har ikke givet os detaljerede 
forskrifter for vores virke i 
dét felt. 

Guds ord giver os nogle 
pejlemærker at sejle efter, 
for eksempel i de ti bud og 
kulturbefalingen (1 Mos 
1,27-30). 

Men Bibelen åbenbarer 
ikke for os, om ånden i Bjørn 
Nørgaards kunst er god eller 
ond, eller om vi som kristne 
skal hælde til liberalistisk, 
konservativ eller socialistisk 
side.

Her står den åndelige 
kamp, hvor vi på samfunds-
plan må give frihed til at 
lade meninger brydes. In-
genlunde fordi enhver bli-
ver salig i sin tro, men fordi 

åndelige kampe skal føres 
med åndelige våben, det vil 
især sige ord, argumenter, 
synspunkter og omsorg. 

Det fører ikke til noget 
godt at prøve at tvinge an-
dre mennesker til at mene, 
at ånden i Nørgaards kunst 
er ond, eller at kristne skal 
stemme konservativt. Ej 
heller at prøve at tvinge 
mennesker til at tro på 
Kristus.

Det handler om reel reli-
gionsfrihed og ytringsfrihed 
i Danmark. Værdier, som 
jeg meget håber, du også er 
talsmand for.

Derom handler åndsfri-
hedsprojektet i al sin betyd-
ningsfulde enkelhed

udslette så mange men-
nesker? Og hvad med det 
menneske, der i ung alder 
rammes af en livstruende 
sygdom, eller de forældre, 
der mister deres søn i en 
drukneulykke? 

Oven i alt det svære, der 
kan møde os i livet, skal så 
lægges den byrde, at det er 
Guds straf.

På væggen i vores stue 
hænger et broderet skrift-
sted, hvor der står: Men vi 
vide, at alle ting samvirker 
til gode for dem, som elsker 
Gud. 

Det er noget helt andet, 
end at al den ondskab, der 

er i verden og i vort liv, er 
villet af Gud. Vi lever i en ver-
den, hvor den onde/det onde 
har et stort spillerum, men 
det er ikke Guds mening, at 
vi skal dræbe og lemlæste 
hinanden.  

At Gud kan vende det onde 
til noget positivt for os i vort 
liv og ligeså, når det gælder 
verdens historie, er en helt 
anden sag.

Jeg er rystet over Peter Ol-
sens syn på begivenhederne 
i Norge, men endnu mere 
betænkelig ved, at hans 
synspunkter deles af Tro og 
Missions ansvarshavende 
redaktør.

at bringe det til torvs. 
Jeg håber virkelig ikke, 

at mennesker, der har mi-
stet deres kære for Breiviks 
hånd, læser denne påstand. 
Det vil næppe bringe nogen 
nærmere Gud. 

Jeg må indrømme, jeg op-
røres, når livets ondskab og 
smerter i mange afskygnin-
ger, og dem, der rammes af 
det, absolut skal gøres til 
genstand for andres bed-
revidende og dogmatiske 
bedømmelse samt nyttes-
løse spekulationer om Guds 
mening med det. 

Frugtesløse spekulationer, 

noget og i værste fald på-
fører andre smerter og bit-
terhed. Livet leves forlæns i 
skrøbelig ansvarlighed over 
for Gud og næsten. 

Når forfærdelige ting in-
klusive død og ulykke sker, 

selv, hvad jeg gjorde forkert 
eller kunne have gjort an-
derledes. 

Fortiden kan ikke gøres 
om, men jeg kan lære af 
den. Jeg kan også spørge, 
hvordan jeg midt i det svære 
forbliver tilstedeværende, 
lader være at stikke af og 

kommer Gud nærmere og 
bevarer troen på hans gode 
vilje med mig. 

Hvor er vi henne, hvis jeg 
skal opfatte min kræftsyg-
dom, mine smerter, min sorg 

-
bølgen, der tog en slægt-
ning, krigen og så videre 
som Guds straf over mig? 

Jeg vil ikke sige, alt sker 
tilfældigt - langtfra. Men 
meget er meningsløst og 
vedbliver at være det, uan-
set det er ubærligt, samtidig 
med at Gud åbenbaret for os 
i Jesus er og må forblive den 
dybe sammenhæng.
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Luthersk Missions HøjskoleAnsgarvej 2, 3400 Hillerød

Læs mere om lejren og se hvordan du tilmelder dig på

Arrangør: LM musik  

MUSICCAMP

Pædagog på Filipskolen
Filipskolen i Aalborg søger en pædagog med tiltrædelse 
august 2012.

Vi kan tilbyde en udfordrende stilling på en spændende 
skole i udvikling.

En stilling med arbejdsopgaver i skolefritidsordning og 
vikaropgaver på skolen.

JUBILÆUM
Krusbjerg Missionshus fylder 100 år. 
Den runde fødselsdag markeres søndag den 1. juli, 
hvor bl.a. LMs formand Jens Peter Rejkjær taler.

Vi ser frem til at fejre denne dag med venner fra nær 
og fjern.

Se program på www.krusbjermissionshus.dk

Sommerhus nær Sønder-
vig. -
sigt, dejlig natur, nær hav, 

soverum. 

mere på www.søndervig-
sommerhusudlejning.dk

KRISTEN EFTERSKOLE
Nap et år på en

F www.facebook.dk/www.saedding.dk
W www.saedding.dk
T +45 97 36 22 00

Tjek lige vores 
FEDE nye 

hjemmeside …

saedding.dk

SSSSeeesss vvviii pppåååå 
SSSæææddddddiiinnnggg iii 
222000111222-1113333???

Frederiksborg Apotek
Slotsgade 26, 3400 Hillerød

Tlf. 48 26 56 00
apoteker Troels Hansen

  www.frederiksborg-apotek.dk
___________________________________

Apoteket har døgnvagt

  Studentergave 2012?

Ring og bestil: 4826 0766

Tværkulturel konsulent Hans Lundby, Skjern, 
har 1. juni været ansat 40 år i Luthersk Mission. 
Med udgangen af juli måned går han på pension 
efter at have været ansat i forskellige stillinger 
gennem årene. 
I den anledning indbyder vi til en reception 

fredag den 22. juni kl. 15-17 
i Skjern missionshus, Nørregade 13, Skjern.

Velkommen til familie, venner og bekendte!

LUTHERSK MISSION – LANDSFORENINGEN OG VESTJYLLANDS AFD.

75 92 20 22 

England    7.7, 9 dg. 
Franske alper 14.7,  9 dg. 
Azorerne      17.7,  8 dg. 
Lina Sandell 19.7, 5 dg. 
Skotland      20.7, 8 dg. 
Luther            24.7,  6 dg. 
København   25.7, 4 dg. 
Samsø            30.7, 4 dg. 
Norge                  30.7,  5 dg. 
Gardasøen   3.8, 9 dg. 
Irland              4.8, 14 dg. 

Bestil katalog 

2 kvindelige  
handicaphjælpere søges

med fysiske handicaps, der har brug for 
hjælp til personlig pleje samt støtte i under-
visningen og på vagter.
Sammen med de øvrige medarbejdere bliver 
du en del af et specialpædagogisk miljø 
med efterskole og STU, hvorigennem du vil 
komme til at opleve mange spændende og 
udviklende ting.

Løn, kost og evt. logi efter aftale. 
Yderligere oplysninger kan fås hos forstander 
Jørgen Sulkjær på tlf. 2784 5425.
Ansøgning sendes til: Stubbekøbing Efter-
skole. Gl. Landevej 27 B, 4850 Stubbekøbing 
senest d. 20 juni.
 

Stubbekøbing Efterskole er en specialskole oprettet af 
Luthersk Mission.

Godt sommerhus i Vendsys-
sel udlejes. Gerå ved Aså. 
Rolige omgivelser, natur-
skønt, børnevenligt, vandsi-
den, rummelig stue. Rimelig 
pris. Weekend eller ferie. 

Sommerhus udlejes ved Handbjerg strand ved Limfjorden 
-

pladser + 2 køjesenge). Let adgang til legeplads og boldba-

www.sommerhushandbjerg.dk.

Bolig søges i København. Vi er to kristne LMH-veninder, der 
-

relses til leje eller fremleje. Vi har brug for lejligheden sna-
rest muligt. 

Ditte Bruun Kofoed og Deborah Lindström.
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Hvilken aktivitet 
nyder du mest at 
lave?

Det er svært at formulere 
noget med ”allermest”. Jeg 
er glad for mit arbejde!

1

Hvad er det vær-
ste, du senest har 
været udsat for?

En, der hele tiden stiller mig 
spørgsmål om, hvad der er 
bedst og værst.

4 Hvad er din ynd-
lingssalme?
Befal du dine veje, 

fordi der er fokus på det, 
Gud siger og er. Men det skal 
være på 1600-tals melodien.

Melodien er jo med til at 
understrege eller overstrege. 

7

Hvilken aktivitet 
hader du mest?
Jeg prioriterer ikke 

mit liv i bedst og værst. Men 
man kan jo overveje, om 
nogle af de ting, man ikke 
gør ... jeg vasker og stryger 
aldrig tøj for eksempel.

2

Hvad siger din 
familie, at din 
fremherskende   

egenskab, er?
De har så meget pli, at de 
ikke siger det. Jeg har en 
barmhjertig familie. 

Eller måske misundelig?!

5

Hvad er det første, 
du læser i Tro & 
Mission?
Jeg skimmer den 

igennem, og så er det lidt til-
fældigt, hvad jeg først læser. 
Alt i den avis er jo relevant 
og interessant ...

8

Hvad er den bed-
ste oplevelse, du 
har haft i år?

Ja, det vil jo nok være over-
raskende, hvis jeg ikke 
sagde Cambodja. Det var en 
meget god oplevelse at være 
på besøg dér i 11 dage sam-
men med min kone.

3 Hvad er det bedste 
ved det kristne 
fællesskab, du 

kommer i?
Som min kone siger: At det 
er et kristent fællesskab.

Et fællesskab, der reelt 
gerne vil have en bibelfun-
deret forkyndelse. Man er 
ikke ligeglade med, hvad der 
bliver sagt fra talerstolen 
hos os.

6 Hvad er du optaget 
af lige nu?
Det er nok renove-

ringen af missionshuset i 
Nykøbing, hvor jeg sidder 
i kredsstyrelsen. Sagen er 
landet rigtig godt – efter 
næsten 10 års tænkning, 
snak og diverse planer!  Nu 
kan vi gå igang.    
         Og der bliver nok at gøre 
for os alle i kredsen.

do

9

Søren Pedersen er halvtids 
ansat prædikant i LM. Den 
anden halve tid bruger han 
blandt andet til at male - her 
på et kontor på sekretariatet 
i Hillerød.

Navn: Søren Pedersen 
Alder: 61 år 
Bopæl: Nykøbing F. 
Job: landsprædikant i 
LM og bygningsmaler. 

Anledning:
Søren Pedersen udta-
ler sig også i artiklen på 
side 5.

Et befrugtet æg er et menneskeliv på vej
barnløse par fri til at kunne 
modtage en behandling, hvor 
overskydende befrugtede æg 
kasseres, må vi også kunne 
sætte de personer fri, der 
frygter at bære et befrugtet 
æg. I min optik må der gælde 
de samme grænser, uanset 
om et befrugtet æg er øn-
sket eller uønsket. Faktisk 
taler det til fortrydelsespil-
lens fordel, at man reelt ikke 
ved, om der overhovedet har 
fundet en befrugtning sted 
imodsætning til overskyden-
de befrugtede æg i forbindel-
se med fertilitetsbehandling.

Jeg vil derfor spørge, om 
vores holdning til fortrydel-
sespiller fremover skal være, 
at det er op til den enkeltes 
egne grænser?

Med venlig hilsen
Henrik List 

anæstesisygeplejerske

Kære Brevkasse
I Tro og Mission den 4. maj 
2012 var der et spørgsmål 
om fertilitetsbehandling. 

Spørgeren spurgte, om det 
var etisk forsvarligt at tage 
imod behandlingen, når man 
ved, at overskydende be-
frugtede æg kasseres. Anne 
Marie og Peter Rask svarede, 
at livet starter ved undfagel-
sen, og at de ikke vil fraråde 
behandlingen, men at det 
enkelte par må overveje, 
hvilke grænser det har, inden 
det går igang med behand-
lingen. 

-
der sympatisk, men spørgs-
målet er, om alt er sagt med 
det. 

Hvis man mener, at det 
er op til den enkeltes egne 
grænser, må det vel også 
indebære, at det er i orden 
at tage en fortrydelsespille 
oven på usikker sex, hvis det 
harmonerer med den enkel-
tes egne grænser.

Hvis vi ønsker at sætte 

Kære Henrik
Tak for dit opfølgende 
spørgsmål til os. Dejligt du 
udfordrer os på vores svar. 

Vi synes ikke, at vi i vores 
svar, som du nu reagerer på, 
lagde op til, at man uden vi-
dere kunne kassere de over-
skydende æg, men omvendt 
skrev vi det måske heller 
ikke tydeligt nok. 

Så lad os derfor sige det 
umisforståeligt klart. Et be-
frugtet æg tillægger vi stor 
værdi, fordi det er et unikt 
menneskeliv på vej, et liv, 
som vi mennesker ikke har 
ret til at afbryde. 

Det befrugtede æg, det lil-
le foster og det nyfødte barn 
må ligesom et fuldvoksent 
menneske behandles med 
respekt, idet det er skabt i 
Gud billede og genstand for 
hans kærlighed og omsorg.

Behandle med respekt
Et befrugtet menneskeligt 
æg i fertilitetsbehandlingen 
må derfor tilsvarende be-

handles med stor respekt. 
Parret kan vælge kun at 

lade et eller to æg befrugte 
for at være sikker på, at der 
ikke bliver æg i overskud. 
De kan også lade eventuelt 
befrugtede æg fryse ned og 
bruge dem senere (inden for 
fem år). 

Under alle omstændighe-
der må et kristent par, der 
tænker som os, acceptere, 
at deres forbehold vil føre til 

-
behandling, og dermed vil 
deres chance for succesfuld 
behandling være dårligere 
end for par uden disse for-
behold. 

Sæt grænser på forhånd
Det er vanskeligt at holde fast 
i sine principper hele vejen 
gennem fertilitetsbehandlin-
gen, når man nu brændende 
ønsker sig et barn. 

Derfor skrev vi, at parret 
allerede inden behandlin-
gen må gøre sig klart, hvilke 
grænser det har, så man 

ikke undervej i forløbet fri-
stes til at overskride dem. 

Og vi er klar over, at det er 
nemmere skrevet end efter-
levet i praksis. Men som vi 
skrev sidst: En etik, der ikke 
holder under vanskelige for-
hold, duer i praksis ikke. 

Ikke op til den enkelte
Fortrydelsespillen, er en 
form for en meget stærk 
p-pille, som fremkalder en 
blødning og dermed forhin-
drer graviditet ved, at det 
måske befrugtede æg ikke 
kan sætte sig fast. 

Det kan derfor ses som 
en meget tidlig abort og er 
absolut ikke en behandling, 
som vi kan sige god for. 

Der bliver solgt omkring 
100.000 fortrydelsespiller 
årligt mest til yngre kvinder. 

Så nej, vi synes ikke det 
skal være op til den enkeltes 
grænse. Bibelen sætter tyde-
lige grænser for, hvornår det 
seksuelle samliv skal prakti-
seres. Det skal det i ægte-
skabet, og det må vi som 
kristne været forpligtet på. 

Med det har vi ikke sagt 
nej til alle former for præ-
vention. Det mener vi ikke 
vi kan, men der er former, 
herunder fortrydelsespil-
len, som vi må tage skarpt 
afstand fra, for vi må ikke 
slå ihjel.

Med venlig hilsen
Anne Marie og Peter Rask

spørg;  

Svarpanel: terapeut Ellen Esmarch Pedersen, daglig leder af 
KPI Carsten Hjorth Pedersen, læge Anne Marie Rask, cand. 
theol. og frimenighedspræst Peter Rask og socialrådgiver 
Yvonne Solgaard
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Skriv til Tro & Missions brevkasse og spørg om livet 
med troen. Adressen er: Brevkassen, Tro & Mission, In-
dustrivænget 40, 3400 Hillerød. Mail: tm@dlm.dk. Alle 
henvendelser behandles fortroligt. Der svares kun på de 
breve, der kommer i avisen. Alle breve vil fremstå ano-
nymt i avisen.



AF ANNELISE CLAUSEN

SIEM REAP, CAMBODJA

Et snakkehoved i bestyrelsen! 
Ødelæggende for seriøst arbejde! 
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bagvendt;   Bagvendt bliver skrevet på skift af efterskoleforstander Rasmus B. Houler, 
missionær Annelise Clausen og ungdomskonsulent Helene Hammer Pihl
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Bestyrelser og mobiler
Værst er det, hvis man har en for-
nemmelse af, at det er snakkeho-
vedets formål at forhindre, at der 
bliver ordentlig tid til at nå de sid-
ste punkter på dagsordenen. For 
dem er han imod.

Snakkehovedet, der sad i samme 
bestyrelse som jeg, havde ikke 
skumle bagtanker. Han savnede 
bare erfaring i bestyrelsesarbejde. 
Og han savnede i høj grad pli. For 
ikke nok med,- at han gentagne 

gange tog ordet og var nærmest 
ustoppelig i sin talestrøm. 

Han havde også mobilen åben. 
Og ikke alene det, men han prio-
riterede at besvare talrige opkald 
undervejs. Det var nærmest det 
eneste, der kunne afbryde hans ar-
gumentationer!

Jeg arbejdede for den gode løs-
ning ved dette bestyrelsesmøde. 
(... sjovt nok arbejder alle besty-
relsesmedlemmer til enhver tid 

for den gode løsning, skønt de har 
modsatrettede holdninger!!)

Mens snakkehovedet via mobi-

åbenbart vigtigere sager, lykkedes 
det resten af bestyrelsen lavmælt 
at nå til enighed om det modsatte 
synspunkt i forhold til hans. 

Kan Gud bruge mobilopkald i 
utide til at fremme sin gode vilje? 

Ingen, der læser dette, har grund 
til at føle sig personligt truffet. 

Denne historie foregik i et land 
langt fra Danmark uden 160 års 
historisk baggrund for demokrati.

Giv Tro & Mission 
som gave
190 kroner 

for et helt år


